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Stawy na terenie Parku im. Pierwszych 
Mieszkańców Kobylnicy zostaną prze-
budowane, aby zwiększyć ich pojem-
ność retencyjną. Zadanie podzielono 
na dwie inwestycje, które otrzymały 
dofinansowanie w ramach Projektu 
„Zarządzanie zasobami wodnymi”.

 �Czytaj str. 3

Patryk Nowak z Lubunia od kilku lat 
startuje w zawodach motocrosso-
wych w ramach Mistrzostw Strefy Pol-
ski Zachodniej. 6 października odbyła 
się ostatnia runda tegorocznego cy-
klu, w której mieszkaniec naszej gminy 
zdobył drugie miejsce. Nie był to jego 
jedyny sukces w tym sezonie.

 �Czytaj str. 4

W „Wywiadzie Kuriera” rozmawiamy 
z Edytą Pudzianowską, prezesem za-
rządu Fundacji Dziki Azyl. Poruszamy 
m.in. temat pracy w Centrum Po-
mocy dla Jeży i Dzikich Zwierząt oraz 
Ośrodku Rehabilitacji Dzikich Zwierząt 
w Kobylnicy.

 �Czytaj str. 7

14 października obchodziliśmy Dzień 
Edukacji Narodowej - ważne święto 
w polskim kalendarzu, które ma na 
celu uhonorowanie nauczycieli oraz 
wszystkich pracowników oświaty. 
W tym roku Nagrodą Wójta wyróżnio-
no 20 z nich.

 �Czytaj str. 11

Mamy mural w Kobylnicy! Na ścianie 
siedziby dawnego GOKu przy ul. Głów-
nej 1C powstał mural - efekt warszta-
tów street art z Jankiem Grocholskim, 
które prowadziło Gminne Centrum 
Kultury i Promocji w Kobylnicy.

 �Czytaj str. 14
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Co w prasie piszczyCo w prasie piszczy
Kiedy by się nie odezwał 

Andrzej Duda to cały świat 
ma ogromną bekę. Prezydent 
„wszystkich Polek i  Polaków” 
mówi bowiem zawsze, jak za-
angażowany aktywista PiS-ow-
ski i wielki demagog, który za 
demiurga tej partii nieudolnie 
robić próbuje. Można odnieść 
wrażenie że PAD na prezy-
dencką emeryturę się wybie-
rając, przemawia do żelaznego 
elektoratu swojej partii, jakby 
zamierzał starać się o schedę 
po coraz bardziej stetrycza-
łym Kaczyńskim Jarosławie. 
Duda miał przecież gwaran-
towaną prawem możliwość 
wygłoszenia swojego orędzia 
na antenie kilku kanałów tele-
wizji publicznej, że o Telewizji 
Republika nie wspomnę. Tam 
zupełnie niemożliwym byłoby 
exposé premiera Tuska, który 
dał odpór wszelkim zarzutom 
prezydenta. Tusk nagiął trochę 
regulamin sejmu, występując 
bezpośrednio po Dudzie, ale 
któż wytrzymałby kalumnie 
gościa przychodzącego na 
pierwsze urodziny swojego 
dziecka i  powiedział w  toa-
ście, że dziecko jest brzydkie 
garbate i  zezowate. Takiemu 
gościowi reprymenda i odpór 
zdecydowanie się należały. 
Gazeta Wyborcza przytacza 
na tę okoliczność słowa byłego 
prezydenta Bronisława Komo-
rowskiego, który stwierdził, że 
„głowa państwa wykorzystała 
ideę prezydenckiego orędzia 
do wystąpienia w  interesie 
konkretnej partii politycznej. 
To była chęć naplucia w kieli-
szek szampana wznoszonego 

w  rocznicę zwycięstwa wy-
borczego i  to mu się pewnie 
udało”. Pewnie się udało, ale 
szampan był raczej obrzy-
dliwy. Do orędzia Andrzeja 
Dudy odniósł się w rozmowie 
z  tygodnikiem Wprost Lech 
Wałęsa. Jego wypowiedź wraz 
z  emocjonalnym komenta-
rzem przytacza raczej mało 
spolegliwy z władzą tygodnik 
Do rzeczy: Oglądałem orędzie 
częściowo, bo szkoda czasu na 
te wywody, powiada Wałęsa. 
Nie dało się tego słuchać. Jak 
można być tak bezczelnym? 
Musi przymilać się do PiS, bo 
nie ma wyboru. To obrona 
konieczna. Widzi to zło, które 
wyrządził i ratuje się atakiem. 
Liczy, że jeszcze PiS wygra wy-
bory i uda mu się do tego czasu 
jakoś funkcjonować. To chyba 
nie do końca trafna diagnoza 
prezydenta Wałęsy. Duda 
przemawiał nie do posłów 
rządzącej koalicji krytykując 
w  czambuł jej wszelkie dzia-
łania gospodarcze i  prawne. 
On przemawiał do posłów 
PiS-u  a  za pośrednictwem 
wszelkiej konduity nadawców, 
do całego żelaznego elektora-
tu swojej partii, bo poduszkę 
spod głowy Kaczyńskiego, 
choć jeszcze cieplutka, ktoś 
przecież wyrwać będzie mu-
siał. Wirtualna Polska twierdzi 
jednak słowami swoich roz-
mówców, że prezydent nie-
kiedy trafnie punktował (obóz 
demokratyczny), ale nie nawią-
zywał do rzeczywistej sytuacji, 
powiedział reagując na orędzie 
prezydenta socjolog prof. 
Andrzej Rychard. Z kolei prof. 

Rafał Chwedoruk dodaje, że 
nieprzypadkowe były ukłony 
w stronę szefa MON, ponieważ 
„w obozie prawicy jest nadzieja 
na współpracę z  ludowcami”. 
To nie pierwszy raz kiedy Kosi-
niak-Kamysz kokietowany jest 
przez kaczystowską prawicę. 
Władysław Kosiniak-Kamysz 
na premiera - taką ofertę zło-
żył liderowi ludowców onegdaj 
szef rządu Mateusz Morawiecki 
w wywiadzie dla Interii, godząc 
się nawet na fuchę ministra 
w jego rządzie.

Newsweek :  W  rok po 
wyborach 15 października 
prezydent Andrzej Duda za-
rzucił premierowi Donaldowi 
Tuskowi, że jest grabarzem 
demokracji. A premier odpa-
rował, że kolejny prezydent 
z obozu PiS to będzie pogrzeb 
niepodległości Polski. Dawno 
nie widzieliśmy takiego starcia 
dwóch najważniejszych osób 
w państwie. Gdy Duda zaczął 
przemawiać, widać było, że 
wrócił prezydent, którego 
z  pełnym przekonaniem i  co 
sił w  dłoniach oklaskuje cały 
PiS z prezesem Jarosławem Ka-
czyńskim na czele. To ten sam 
przecież Kaczyński, który nie 
rozmawia z Dudą od lat. Z tą 
beką na cały świat chyba tro-
chę na początku przesadziłem. 
W  przeglądanych gazetach 
zagranicznych nie znalazłem 
żadnego komentarza do Dudo-
wego orędzia. Świat widać ma 
jego orędzie tam gdzie Duda 
ma Konstytucję i prawo.

Przeglądu prasy dokonał
Tadeusz Gawlik

Miesięcznik Stowarzyszenia
Sołtysów Gminy Kobylnica

Nowi sołtysi w Kończewie 
i Zagórkach
15 października w Kończewie i Zagórkach odbyły się zebrania sołeckie, podczas 
których przeprowadzono wybory uzupełniające na sołtysów obu miejscowości.

W Kończewie dotychczasowego sołtysa, Jaro-
sława Siwca, zastąpił Przemysław Fiecek. W Zagór-
kach natomiast miejsce ustępującego Arkadiusza 
Stasiuka zajął Daniel Miąskowski. W zebraniach 

sołeckich wzięła udział wójt Anna Gliniecka-Woś, 
która pogratulowała nowo wybranym sołtysom, 
a także podziękowała dotychczasowym za ich 
pracę i troskę na rzecz swoich społeczności.

Od lewej: nowo wybrany sołtys Kończewa 
Przemysław Fiecek, Wójt Gminy Anna 
Gliniecka-Woś, ustępujący sołtys Jarosław 
Siwiec

Od lewej: nowo wybrany sołtys Zagórek 
Daniel Miąskowski, Wójt Gminy Anna 
Gliniecka-Woś, ustępujący sołtys Arkadiusz 
Stasiuk

Rada Gminy uchwaliła
2 października 2024 r.

Porządek sesji:
1. Otwarcie VII sesji Rady Gminy – stwierdze-

nie prawomocności obrad.
2. Przyjęcie porządku obrad.
3. Wręczenie zaświadczenia o wyborze Wójta 

Gminy Kobylnica.
4. Złożenie ślubowania przez nowo wybrane-

go Wójta Gminy.
5. Sprawozdanie z działalności Zastępcy Wójta 

Gminy w okresie międzysesyjnym.
6. Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawie:

a) ustalenia wynagrodzenia Wójta Gminy 
Kobylnica,

b) odwołania Skarbnika Gminy Kobylnica,
c) powołania Skarbnika Gminy Kobylnica,
d) udzielania dotacji celowej na prace kon-

serwatorskie, restauratorskie lub roboty 
budowlane przy zabytku wpisanym do 
rejestru zabytków lub ewidencji zabyt-

ków w  ramach Rządowego Programu 
Odbudowy Zabytków,

e) zmiany uchwały Nr LXXV/661/2023 Rady 
Gminy Kobylnica z dnia 28 grudnia 2023 
roku w  sprawie udzielania dotacji na 
prace konserwatorskie, restauratorskie 
lub roboty budowlane przy zabytku 
wpisanym do rejestru zabytków lub ewi-
dencji zabytków w ramach Rządowego 
Programu Odbudowy Zabytków,

f ) zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Kobylnica,

g) zmiany uchwały budżetowej Gminy Ko-
bylnica na 2024 rok,

h) w sprawie określenia wysokości stawek 
podatku od nieruchomości na terenie 
Gminy Kobylnica.

7. Interpelacje i zapytania radnych.
8. Wolne wnioski.
9. Zakończenie VII sesji Rady Gminy Kobylnica.
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Stawy w parku w Kobylnicy 
do przebudowy. Zostanie 
poprawiona ich retencja
Stawy na terenie Parku im. Pierwszych Mieszkańców Kobylnicy zostaną przebu-
dowane, aby zwiększyć ich pojemność retencyjną. Zadanie podzielono na dwie 
inwestycje, które otrzymały dofinansowanie w ramach Projektu „Zarządzanie 
zasobami wodnymi”.

Projekt ten obejmuje wspar-
cie budowy lub przebudowy 
otwartych zbiorników reten-
cyjnych służących do groma-
dzenia wód opadowych lub 
roztopowych. Wspomniane 
dofinansowanie to ponad 
695  000 złotych, a  ostatnią 
umowę wójt gminy Anna 
Gliniecka-Woś podpisała 
na początku października 
z marszałkiem województwa 
pomorskiego Mieczysławem 
Strukiem oraz wicemarszał-
kiem Marcinem Skwierawskim.

Dla pierwszej inwestycji 
w  ramach tego zadania, tj. 
„Przebudowy dwóch sta-
wów zlokalizowanych na 
terenie Parku im. Pierwszych 
Mieszkańców Kobylnicy wraz 
z  budową infrastruktury to-
warzyszącej niezbędnej do 
ich prawidłowego funkcjono-
wania”, wyłoniono już wyko-
nawcę. Prace przeprowadzi 
Przedsiębiorstwo Robót Spe-
cjalistycznych REWERS.

Roboty rozpoczną się 
w  przyszłym roku i  pole-
gać będą na przebudowie 
i oczyszczeniu dwóch stawów 
pomłyńskich w  północnej 
części parku, co pozwoli na 
zwiększenie ich pojemności 
retencyjnej podczas inten-
sywnych opadów. Oba stawy 

zostaną połączone nie tylko 
ze sobą, ale także z  rzeką 
Kamieniec, co umożliwi gro-
madzenie nadmiaru wody 
spływającej z  rzeki, chroniąc 
przed jej wylewaniem na 
dalszych odcinkach. Koszt in-
westycji wyceniono na około 
490.000,00 złotych, z  czego 
wartość dofinansowania 
wynosi 213 425,00 zł. Warto 
zaznaczyć, że władze gminy 
wystąpiły o  zwiększenie do-
finansowania do 100 procent 
kosztów kwalifikowanych.

Druga inwestycja, czyli 
„Przebudowa układu retencji 
wód opadowych w  Parku 

im. Pierwszych Mieszkańców 
Kobylnicy”, związana jest 
z przebudową i oczyszczeniem 
trzeciego stawu znajdującego 
się w  południowej części 
parku. Staw również zostanie 
pogłębiony, umocniony zosta-
nie także rów doprowadzający 
wody opadowe do stawu. 
Wartość uzyskanego dofi-
nansowania na to zadanie to 
481 819,00 zł, a jego wykonaw-
ca powinien zostać wyłoniony 
pod koniec października.

Termin realizacji obu in-
westycji wyznaczono na lato 
przyszłego roku.

Podpisano umowę na kolejny 
etap budowy dróg w Łosinie
Wójt Gminy Kobylnica Anna Gliniecka-Woś podpisała umowę na 
budowę ulic Modrzewiowej oraz Ku Słońcu w Łosinie. Jest to kon-
tynuacja I etapu prac, który zakończony został w ubiegłym roku.

Kolejny etap polegać bę-
dzie na budowie odcinka 
ul. Modrzewiowej od wyso-
kości skrzyżowania z  drogą 
wewnętrzną łącząca ul. Mo-
drzewiową z  ul.  Wiatraczną 
do wysokości skrzyżowania 
z  ul. Piękną. Wzdłuż drogi 
wybudowany zostanie także 
chodnik, a całość wykonana 
zostanie z kostki betonowej 
typu starobruk.

Z  kolei budowa drogi 
gminnej ul. Ku Słońcu do-
tyczyć będzie odcinka od 
wysokości  skrz yżowania 
z ul. Jarzębinową do wysoko-

ści skrzyżowania z ul. Piękną, 
z dowiązaniem do istniejącej 
już infrastruktury drogowej. 
Droga zostanie wykonana 
w  formie ciągu pieszo-jezd-
nego z kostki brukowej typu 
starobruk.

Dodatkowo na obu ulicach 
wybudowany zostanie kanał 
technologiczny, progi zwal-
niające, przebudowane zo-
staną zjazdy na działki wzdłuż 
dróg oraz wykonane zostanie 
oznakowanie pionowe ulic. 
Ponadto wybudowana zosta-
nie sieć kanalizacyjna, zamon-

towane zostaną studzienki 
oraz wpusty deszczowe.

Całkowity koszt inwestycji 
to 1 848 648,86 zł, z  czego 
około 80 proc. kwoty Gmina 
Kobylnica pokryje z  otrzy-
manego dofinansowania ze 
środków budżetu państwa 
z  dotacji celowej w  ramach 
programu wieloletniego pn. 
„Programu na rzecz zwiększe-
nia szans rozwojowych Ziemi 
Słupskiej na lata 2019-2026”.

Wykonawcą prac jest firma 
LATO-BRUK Latosiński Euge-
niusz ze Strzebielina.

Hala sportowa w Kobylnicy 
zmodernizowana
Pod koniec października oddano do użytku halę sportową Szkoły Podstawowej 
im. Kornela Makuszyńskiego w Kobylnicy. Obiekt robi wrażenie po modernizacji, 
którą przechodził w ostatnich miesiącach.

Przypomnijmy, że moder-
nizacja hali sportowej Szkoły 
Podstawowej w Kobylnicy, to 
efekt podpisanej 2 sierpnia 
br. umowy między gminą, 
a Przedsiębiorstwem Produk-
cyjno-Usługowo-Handlowym 

HRYN-BUD z Lęborka, wyko-
nawcą prac.

- Rozpoczęte latem prace na 
hali dotyczyły m.in. wymiany 
podłogi, odświeżenia linii 
boisk czy osadzenia tulei pod 
montaż słupków do siatkówki. 

Cała inwestycja - wylicza Anna 
Gliniecka-Woś, wójt gminy Ko-
bylnica.

Trzeba dodać, że przedmio-
tem umowy były dwa zada-
nia: pierwszym było właśnie 
modernizacja hali, a  drugim 
będzie utworzenie dwóch 
nowych sal dydaktycznych 
wraz z niezbędną przebudową 
wszystkich instalacji. To jednak 
w  przyszłym roku. Wartość 
całkowita prac wskazanych 
w  umowie to 3 188 000,00 
złotych z czego 1 955 000,00 zł 
gmina otrzymała w  ramach 
dofinansowania z Rządowego 
Funduszu Polski Ład.

Zdaniem uczniów od-
nowiona hala zdała test na 
szóstkę, a patrząc na zdjęcia 
odnowionego obiektu trzeba 
przyznać, że ocena raczej nie 
jest zawyżona.
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Młodzi judocy z Kończewa 
z medalami
Garść medali przywieźli młodzi judocy Uczniowskiego Klubu Sportowego 
„Orzeł” Kończewo, tym samym bardzo dobrze rozpoczynając swoje starty po 
wakacjach.

Wsz ystko zaczęło się 
21  września na pierwszych 
zawodach, w  których wzięli 
udział młodzi zawodnicy. 
Wtedy to Orły z  Kończewa 
startowały w  Zukovia Judo 
Cup 2024 - XIV Turnieju Judo 
Dzieci i  Młodzików o  Puchar 
Burmistrza Gminy Żukowo. 
W  zawodach rywalizowało 
ok. 400 zawodniczek i zawod-
ników z 27 klubów wojewódz-
twa pomorskiego. UKS “Orła” 
Kończewo reprezentowali 
Nikola Kołodziej, Maja Wąso-
wicz, Wiktor Juchniewicz oraz 
Dominik Koseńczuk.

Z Żukowa z medalami wró-
ciły dziewczęta. Nikola Koło-
dziej zdobyła srebro w  kat. 
dzieci z roczników 2016-2017, 
a Maja Wąsowicz wywalczyła 
brąz w kat. dzieci z roczników 
2014-2015.

Następne krążki judocy 
przywieźli zaledwie tydzień 
później z Pruszcza k. Bydgosz-
czy, gdzie 28 września odbył 
się III Otwarty Turniej Judo dla 
Dzieci o  Puchar Burmistrza 
Miasta Pruszcz. Tam także star-
towało kilkaset zawodniczek 
i zawodników, ale tym razem 
przybyli oni nie tylko z woje-
wództwa pomorskiego, ale 

także warmińsko-mazurskie-
go, kujawsko-pomorskiego 
oraz zachodniopomorskiego. 
Swoje walki toczyli w  trzech 
grupach wiekowych.

Z  Kończewa w  turnieju 
udział wzięli Nikola Kołodziej 
i  Maja Kłobuch (startowały 
w kategorii dzieci ur. w latach 
2016 i młodszych); Maja Wą-
sowicz i  Wiktor Juchniewicz 
(startowali w kategorii dzieci 
ur. w latach 2014-2015); oraz 
Piotr Kłobuch (startował 
w kategorii dzieci ur. w latach 
2012-2013).

Bezkonkurencyjna w swojej 
kategorii i wadze do 28 kg była 
Nikola Kołodziej, która cztero-
krotnie zwyciężyła i  zdobyła 
złoty medal. Bardzo dobrze 
poszło również Mai Kłobuch, 
która zdobyła srebro przegry-
wając tylko walkę finałową 
z… koleżanką z klubu, Nikolą 
Kołodziej. Z medalami wrócili 
także chłopcy, zarówno Wiktor 
Juchniewicz, jak i  Piotr Kło-
buch zdobyli brąz. W Pruszczu 
niewiele do podium zabrakło 
Mai Wąsowicz, która zakończy-
ła zawody na piątym miejscu.

Również w  październiku 
medalowa passa nie opu-
ściła młodych zawodników 

z Kończewa. 19 października 
w Słupsku odbył się Między-
narodowy Turniej Pomerania 
Judo Cup pod Patronatem 
Prezydent Miasta Słupsk. 
Startowało ok. 300 zawodni-
czek i  zawodników z  ponad 
20 klubów. Organizatorem 
turnieju było Towarzystwo 
Sportowe Judo Gryf Słupsk, 
a zacięte walki odbywały się 
w trzech grupach wiekowych, 
tj. dzieci urodzonych w latach 
2014-2015, 2012-2013 oraz 
2010-2011.

Orły z Kończewa reprezen-
towali:
• w  kategorii dzieci urodzo-

nych w  latach 2014-2015: 
Wiktor Juchniewicz

• w  kategorii dzieci urodzo-
nych w  latach 2012-2013: 
Dominik Koseńczuk
Na słupskich zawodach 

bardzo dobrze spisał się Wiktor 
Juchniewicz, który w kategorii 
do 47 kg stoczył trzy walki 
i ostatecznie zdobył brązowy 
medal. Dominik Koseńczuk 
po przegranej pierwszej walce 
odpadł w repasażach.

Do startu w  turniejach 
zawodników przygotowała 
trenerka Dorota Prokopiuk 
3 DAN.

Od lewej: Maja Kłobuch, Wiktor Juchniewicz, Nikola Koło-
dziej, Piotr Kłobuch oraz Maja Wąsowicz

Wiktor Juchniewicz 
z brązowym medalem

Zofia Harmacińska szósta w kraju!
Zawodniczka UKS Sparta Sycewice 16 października wzięła udział w Ogólnopol-
skim Finale II edycji Turnieju Gry 1×1 – Pucharu Frugo. Zawody odbyły się na PGE 
Narodowym w Warszawie.

Przypomnijmy, że pod-
opieczna trenera Ryszarda 
Hendryka do finału dostała 
się bez problemów - wygrała 
wszystkie swoje spotkania 
rangi wojewódzkiej. Dlatego 
w  środę, 16 października, na 
PGE Narodowym wystartowała 
wspólnie z 15 innymi najlepszy-
mi zawodniczkami roczników 
2013-2014 w Polsce. Zofia ro-
zegrała w Warszawie osiem me-
czów: sześć z nich wygrała, dwa 
zremisowała, a dwa przegrała. 
Taki bilans pozwolił zająć jej 
szóste miejsce, co w skali kraju 
i tak jest ogromnym (i kolejnym 

na koncie Zofii) sukcesem. Pre-
sja grania na PGE Narodowym, 
ranga zawodów, a  zapewne 
także własne oczekiwania 
- to wszystko jest ogromną 
dawką przeżyć dla tak młodej 
zawodniczki, ale jednocześnie 
cennym doświadczeniem na 
przyszłość. Pamiętajmy, że rok 
temu Zofia wróciła z  finałów 
ze srebrem i tytułem Wicemi-
strzyni, więc biorąc to wszystko 
pod uwagę możemy śmiało 
stwierdzić, że mamy w Gminie 
Kobylnica ogromny talent, któ-
ry jeszcze nie raz nas zaskoczy 
i wywoła uśmiech na twarzy.

Patryk Nowak (na czele z nr 111) walczący o podium na 
zawodach w Obornikach Wielkopolskich

Sukces mieszkańca gminy 
w zawodach motocrossowych

Patr yk Nowak w  tym 
sezonie na podium stawał 
siedmiokrotnie. Dwukrotnie 
zwyciężał, cztery razy był dru-
gi, a raz trzeci. Ostatnia runda 
sezonu, którą przeprowadzo-
no w  niedzielę, 6 paździer-
nika, na torze w Obornikach 
Wielkopolskich również była 
dla mieszkańca naszej gminy 
udana, bo zajął tam drugie 
miejsce właśnie.

- Zawody były fantastyczne, 
ich organizacja na najwyższym 
poziomie, ale warunki na torze 
były trudne. W  kwalifikacjach 
pojechałem dobrze, zająłem 
czwarte miejsce wśród 23  za-
wodników. Później pierwszy 
wyścig ukończyłem na trzeciej 
pozycji, a do drugiego zawodni-
ka zabrakło zaledwie 0,7 sekun-
dy. W kolejnym wyścigu, mimo 
jeszcze trudniejszych warunków 

na torze, udało mi się również 
dojechać jako trzeci i to wystar-
czyło, aby po podsumowaniu 
wyników wskoczyć na drugie 
miejsce w klasyfikacji zawodów 
– relacjonuje Patryk Nowak.

Młodemu zawodnikowi 
życzymy kolejnych sukcesów 
i spełnienia sportowych marzeń 
– jednym z  nich jest budowa 
toru motocrossowego w gminie 
Kobylnica.

z okazji Święta Niepodległości
o Puchar Wójta Gminy Kobylnica

XXI Turniej
Tenisa Stołowego

Wójt Gminy Kobylnica
oraz Uczniowski Klub Sportowy „Olimpijczyk” w Kwakowie

zapraszają sympatyków tenisa stołowego na

16 listopada 2024 r.
Hala Sportowa przy Szkole Podstawowej

w Kwakowie

Rozpoczęcie turnieju: 9:00

Regulamin turnieju:
Turniej odbędzie się w trzech kategoriach wiekowych z podziałem na płeć.
I kategoria – urodzeni w 2010 r. i młodsi
II kategoria – urodzeni w 2009-2001 r.
III kategoria – urodzeni w 2002 r. i starsi
W zawodach mogą wziąć udział tylko amatorzy
(zawodnicy bez licencji w ciągu ostatnich pięciu lat).
Każdy uczestnik musi posiadać obuwie zmienne i swoją rakietkę.
Liczba uczestników nieograniczona.
System rozgrywek uzależniony będzie od ilości startujących zawodników.

Nagrody:
Za miejsca I-III pamiątkowe puchary i nagrody rzeczowe.
Pozostali uczestnicy otrzymają drobne upominki.

Postanowienia końcowe:
Wszyscy uczestnicy przyjeżdżają na własny koszt (organizator nie zapewnia transportu).
Każdy uczestnik otrzyma posiłek regeneracyjny oraz napój. 
Zapisy w dniu zawodów w godz. 8.00-8.45.
Informacje dodatkowe pod numerem tel. 577 250 890.Patryk Nowak z  Lubu-

nia od kilku lat startuje 
w  zawodach moto-
crossowych w  ramach 
Mistrzostw Strefy Polski 
Zachodniej. 6 paździer-
nika odbyła się ostatnia 
runda tegorocznego 
cyklu, w której mieszka-
niec naszej gminy zdobył 
drugie miejsce. Nie był 
to jego jedyny sukces 
w tym sezonie.
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Anioł Grzegorz
Bartosik Jarosław
Bartoszuk Janina
Bekiesza Alicja
Bernaczek Irena
Bobiński Maciej
Budzik Jarosław
Burnicka Krystyna
Buzanowska Maria
Capar Irena
Chałupnik Mirosław
Chojnacka Zofia
Cielesz Maria
Cieślicka Marianna
Cieśliński Bogdan
Dalszewska Berenika
Dąbrowska Jadwiga
Dmochowska Janina
Doczyk Maciej
Dygas Władysława
Dynowski Zbigniew
Fiecek Ryszard
Filipowicz Helena

Frygier Andrzej
Gaj Czesław
Gawrych Jerzy
Gołąb Władysława
Górka Jan
Górka Justyna
Gros Beata
Guźniczak-Kowalska Ilona
Imiłkowska Celina
Indeka Stanisław
Iwanowska Jadwiga
Jaciubek Czesława
Jaremirska Halina
Jaroszewicz Antonina
Jedynak Irena
Jeż Eleonora
Jętkowski Henryk
Jureczko Antonina
Kalińska Irena
Kania Elżbieta
Kański Zbigniew
Kasprzycki Jerzy
Kehle Stanisław

Kierbic Jarosław
Klimek Tomasz
Kolmas Bogdan
Korcz Irena
Kosidło Wiesław
Kowalski Jerzy
Krupa Eugenia
Książyńska Janina
Kurkiewicz Tadeusz
Kusiak Władysław
Kużyński Rafał
Lejnik Kamila
Lewandowska Krystyna
Lewiński Jerzy
Ludwiczuk Stanisław
Lulińska Halina
Łazorczyk Marta
Łuniewska Anastazja
Malek Andrzej
Maliczowski Jakub
Margas Witold
Mazepa Andrzej
Mieńska Adolfina

Mruk Andrzej
Muca Henryk
Nemitz Ernst
Nitsche Sebastian
Nowak Janusz
Nowakowski Łukasz
Nowojowski Władysław
Okuniewska Adela
Oleszczuk Danuta
Oniszczuk Teresa
Osadnik Robert
Pietrzak Adam
Pietrzyk Zdzisław
Pilecki Czesław
Piotrowski Mateusz
Popławska Renata
Prostak Karol
Przydatek Edward
Radecka Regina
Rosa Krystian
Rozenbajgier Zdzisław
Rozental Danuta
Rybak Patrycja

Rychert Władysława
Ryszko Maria
Ryszko Piotr
Sawicka Leokadia
Sikorski Jan
Skiba Gizela
Sławecka Alicja
Sobiegraj Eugenia
Sochaczewska Zofia
Stefanek Edward
Stereńczak Piotr
Strózik Stanisław
Strzelczyk Zbigniew
Suliga Katarzyna
Sulikowska Danuta
Suszczewicz Wojciech
Swadzyniak-Kiołbasa Maria
Szabłowińska Janina
Szamocka Maria
Szcześ Damian
Szcześ Grażyna
Szkodzińska Leokadia
Szmit Jerzy

Szmytkiewicz Stefania
Sztajnke Dariusz
Śmielak Florian
Tomasik Jadwiga
Urbanek Eugeniusz
Wasiak Jarosław
Wdówka Zbigniew
Wiśniewska Józefa
Wolikowski Jerzy
Wontorczyk Jerzy
Wójcik Michalina
Zaborowska Grażyna
Zagrodzki Zygmunt
Zając Jan
Zambrzycki Jarosław
Zaniewska Lucyna
Zantow Anna
Zawadzki Marian
Znamirowski Antoni
Żuliński Janusz
Żuliński Jarosław
Żyła Franciszek

„Śmierć nie jest kresem naszego istnienia – żyjemy w naszych 
dzieciach i następnych pokoleniach. Albowiem oni to dalej my, 

a nasze ciała to tylko zwiędłe liście na drzewie życia”

Odeszli od nas w ostatnich 12 miesiącach:

1 listopada obchodzimy Święto Zmarłych, znane także jako Wszystkich Świętych. To dzień, w którym odwiedzamy groby bliskich, zapa-
lamy znicze i składamy kwiaty. To czas refleksji, wspomnień, a także zadumy nad własnym życiem i przemijaniem. Dzisiaj wspominamy 
tych, którzy odeszli w ostatnich dwunastu miesiącach.

8 czerwca 2024 roku, w wieku 
66 lat, odszedł od nas Leszek 
Kuliński, który pełnił funkcję 
wójta Gminy Kobylnica od 
1998 roku, wykazując się nie-
zmiernym zaangażowaniem, 
pracowitością i oddaniem na 
rzecz społeczności lokalnej. 
Jego determinacja i wizja roz-
woju przyczyniły się do wielu 
kluczowych inwestycji i inicja-
tyw, które znacząco poprawiły 
jakość życia mieszkańców na-
szej gminy. Leszek Kuliński był 
nie tylko cenionym liderem, ale 
również serdecznym człowie-
kiem, który zawsze starał się 
pomagać innym i budować lep-
szą przyszłość dla wszystkich.
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Tadeusz Gawlik
tadgaw@wp.pl(Publikowana treść jest prywatną opinią autora)

Bajka o...
zbiegach

Jakimś dziwnym trafem, a  może 
raczej zbiegiem okoliczności, odbyły 
się ostatnio w  tym samym niemal 
czasie i o tej samej porze dwa wielkie 
konwenty partyjne. Obradowała pra-
wie jednocześnie konwencja Koalicji 
Obywatelskiej i Kongres PiS. Za zbieg 
okoliczności należy też chyba uznać, 
że Kongres PiS rozpoczął się z godzin-
nym opóźnieniem. Można odnieść 
wrażenie, że czekano, aż zakończy się 
konwencja Koalicji Obywatelskiej, by 
można było się ostentacyjnie odnieść 
do tez zawartych w przemówieniach 
liderów tej partii i jej programowych 
koncepcjach politycznych. Na kon-
ferencji w  Przysusze dokonała się 
fuzja PiS i Suwerennej Polski. Partie 
podpisały deklarację, mobilizując się 
wzajemnie do dalszej walki o władzę. 
Do końca jednak nie wiadomo czy PiS 
pochłonął kolejną przystawkę, czy to 
ma być raczej zostawiony na później 
smakowity deser prezesa. Schorowa-
ny Ziobro nie jest już w stanie walczyć 
o stołki i wszelkie apanaże dla swoich 

akolitów. Jego zastępstwo nieudolnie 
w tym czasie sprawuje byle Jaki Pa-
tryk, który raczej bez zgody Ziobry 
na taką fuzję się zgodził. Patryk choć 
to przecież jeszcze młody, okazały 
chłop, zapomniał chyba o  tym, że 
wszelkie przystawki, polityczne po-
dane na stół kaczora znikają w przy-
słowiowym oka mgnieniu. Tak było 
przecież z „Samoobroną” Andrzeja 
Leppera i Ligą Polskich Rodzin Roma-
na Giertycha, że o „Porozumieniu” Go-
wina nie wspomnę. O korumpowaniu 
Kukizowców i  innego planktonu 
politycznego wspominać nawet nie 
warto. Wszyscy politycy Suwerennej 
Polski z wyjątkiem Patryka Jakiego 
zdają sobie jednak sprawę, że są ele-
mentem pewnej gry, jaką uprawia 
Kaczyński, a efektem tej gry ma być 
powrót PiS-u w nowym kształcie na 
pozycję partii rządzącej. Dlatego też 
prezes PiS-u zabrania swoim wyznaw-
com płakać i zaleca jedynie pełną ak-
tywizację i gryzienie trawy. Dziwnym 
zbiegiem okoliczności przypominają 

się tu słowa zachęty wyborczej, które 
na spotkaniu aktywu w Skarżysku-
-Kamiennej wygłosiła Beata Szydło: 
„Człowieku, to tylko cztery lata, więc 
na te cztery lata spróbuj. Spróbuj, 
zamknij oczy, zaciśnij zęby, jak nie 
możesz i zagłosuj na Prawo i Sprawie-
dliwość”. Patryk Jaki, który pełni obo-
wiązki prezesa Solidarnej Polski wy-
głosił za to bardzo znamienne dwie 
tezy. Stwierdził ci on, że „wszystko, 
co mamy, wzięliśmy z Polski”, dlate-
go zobowiązał się walczyć przeciwko 
„zniewoleniu Donalda Tuska”. Dodał 
jeszcze, że „Nasze środowisko, które 
ma tylu wspaniałych wojowników, 
dołącza i  chce wziąć udział w  tej 
najważniejszej walce o  przyszłość 
Polski”. Z  pierwszymi słowami za-
stępcy wodza można się zgodzić 
w zupełności i Jaki się do tego nawet 
przyznawać publicznie nie musiał, 
wszak powszechnie wiadomo, że 
program willa+, wielkie apanaże idą-
ce niekiedy w setki tysięcy złotych nie 
wzięły się z powietrza. Wszystko, co 

mamy, wzięliśmy z Polski - to jawne 
przyznanie się do grabieży majątku 
państwa i zawłaszczenie narodowych 
sreber. Dziwi jednak głęboka troska 
o  zniewolenie Donalda Tuska. Pre-
mier polskiego rządu nigdy przecież 
nie dał żadnego sygnału, że czuje się 
zniewolony, więc pan Jaki troszczy się 
o niego niejako na wyrost. Kiedy wy-
walano z Rady Mediów Narodowych 
PiS-owskiego ortodoksę i przekręta 
Krzysztofa Czabańskiego, to zarzu-
cono mu niezgodny z prawem udział 
w Radzie Instytutu im. Lecha Kaczyń-
skiego, przez co ma pośredni wpływ 
na działalność spółek zależnych - 
Srebrna, Srebrna Media, Geranium, 
Forum SA, Słowo Niezależne i Tele-
wizji Republika. Sam udział w radzie 
Instytutu nie jest przecież niczym 
zdrożnym. Pal diabli też jego pośredni 
wpływ na cokolwiek, ale samo posia-
danie przez PiS pakietów własnościo-
wych w spółkach prawa handlowego 
i mediach niepublicznych potwierdza 
tylko tezę Jakiego, że „Wszystko co 

mają, wzięli z Polski”. Sęk w tym, że 
nikogo o pozwolenie nie pytali. To też 
pewnie zbieg okoliczności z posia-
daniem pełnej władzy i okradaniem 
Polski przez „osiem minionych lat”. 
Z tego też powodu innych zbiegów 
ci u nas dostatek wielki. Przed orga-
nami ścigania i komisjami sejmowymi 
ukrywał się w Węgrzech aż do uzyska-
nia europejskiego immunitetu Daniel 
Obajtek. U madziarskich bratanków 
szuka jakiegoś też pseudo azylu Mar-
cin Romanowski, w  prezydenckich 
pieleszach próbowali szukać azylu 
prawomocnie skazani Maciej Wąsik 
i  Mariusz Kamiński. Do dziś listami 
gończymi i  europejskim nakazem 
aresztowania poszukuje się byłego 
prezesa Rządowej Agencji Rezerw 
Strategicznych - Michała Kuczmie-
rowskiego oraz właściciela firmy Red 
is Bad - Pawła Szopy a także innych 
przemyślnie ukrytych za granicą zbie-
gów. To też są zbiegi okoliczności? 
Niewinni ponoć nie muszą się bać.

Strażackie szkolenie
19 października w Wojewódzkim Ośrodku Szkolenia 
Państwowej Straży Pożarnej w Słupsku odbyło się 
szkolenie z gaszenia pożaru instalacji fotowoltaicz-
nych i samochodów elektrycznych.

Udział w szkoleniu wzięło 22 
strażaków OSP z terenu Gminy 
Kobylnica tj. OSP Wrząca, OSP 
Sycewice, OSP Sierakowo i OSP 
Lubuń.

Zajęcia prowadzone były 
przez bryg. Lecha Boryłę, 
Naczelnika Ośrodka Szkole-
nia, i  podzielone zostały na 
dwa etapy: teoretyczny oraz 
praktyczny.

Na początku spotkania 
omówione zostały standar-
dowe zasady postępowania 
podczas zdarzeń w  obrębie 
instalacji fotowoltaicznych, 
w  tym ryzyko porażenia łu-
kiem elektrycznym, ryzyko 
upadku z  wysokości, ryzyko 
porażenia prądem podczas 
prac rozbiórkowych, szczegól-
nie w systemach z potencjal-
nymi awariami i uszkodzonymi 
komponentami, ryzyko wy-

stąpienia napięcia konstrukcji 
montażowej.

W  dalszej części szkolenia 
przedstawiono strażakom 
OSP zagrożenia, które mogą 
wystąpić przy zdarzeniach 
komunikacyjnych z udziałem 
pojazdów elektrycznych, np. 
w przypadku pożarów oraz za-
topień samochodu w wodzie. 
Wyjaśniony został prawidłowy 
sposób postępowania, a także 
przedstawiono nowości tech-
niczne, które w  przyszłości 
mogą wspomóc działania 
ratowniczo – gaśnicze realizo-
wane przez jednostki ochrony 
przeciwpożarowej.

Wiedza przekazywana była 
w sposób przystępny i meryto-
ryczny, dzięki czemu strażacy 
OSP z terenu Gminy Kobylnica 
wzbogacili się o wiedzę w te-
macie, który jest bardzo świeży 
w naszym kraju.

Druhowie 
ćwiczyli 
w szkołach
Dwie jednostki Ochot-
niczej Straży Pożarnej 
z  naszej gminy wzięły 
udział w  ćwiczeniach 
ewakuacji personelu 
i uczniów szkół.

OSP Wrząca oraz OSP Siera-
kowo wzięły udział w próbnym 
alarmie ewakuacji uczniów 
Szkoły Podstawowej im. 
Książąt Pomorskich w Słono-
wicach, Szkoły Podstawowej 
im. Jana Kochanowskiego 
w Kończewie oraz Szkoły Pod-
stawowej im. Polskich Olimpij-
czyków w Kwakowie.

- Głównym celem pro-
wadzonych ćwiczeń było 
sprawdzenie obiektów szkół 
i dróg ewakuacyjnych, a także 
dydaktycznego przygotowa-
nia osób odpowiedzialnych 
za ewakuację w  przypadku 
wybuchu pożaru lub innych 
zagrożeń – mówi Komendant 
Gminny ZOSP RP w Kobylnicy 
druh Paweł Zielonka. Podczas 
ćwiczeń strażacy ewakuowali 
uczniów ze szkół, wspólnie 
z  dyrekcją dokonali m.in. 
oceny środków i  sposobów 
alarmowania oraz technik 
grupowego opuszczania pla-
cówek. Po sprawnie zakończo-
nej ewakuacji uczniowie mogli 
z bliska zobaczyć wozy bojowy 
z pełnym wyposażeniem, jaki 
na co dzień używają strażacy 
obu jednostek.
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„Trafia do nas 1000 zwierząt rocznie, które potrzebują pomocy”
Wywiad z Edytą Pudzianowską, prezesem zarządu Fundacji Dziki Azyl
Z Edytą Pudzianowską rozmawiamy o pracy Dzikiego Azylu oraz o tym, jak pomagać dzikim zwierzętom w sposób odpowiedzialny i bezpieczny.

Fundacja Dziki Azyl - 
Centrum Pomocy dla Jeży 
i  Dzikich Zwierząt założona 
została w  2016 roku, a  rok 
później otwarto Ośrodek Re-
habilitacji Dzikich Zwierząt 
w  Kobylnicy. Ile osób działa 
na rzecz Fundacji/Ośrodka?

W  Ośrodku pracują dwie 
osoby, ale w  pracach po-
rządkowych i  opiece przy 
zwierzętach pomaga nam 
też garstka zaprzyjaźnionych 
wolontariuszy.

Jak wygląda Wasza praca 
i kontakt ze zwierzętami?

Pod naszą opiekę trafiają 
dzikie zwierzęta, które z róż-
nych powodów potrzebują 
pomocy ze strony człowieka. 
Są to głównie ofiary wypad-
ków komunikacyjnych lub 
trutek na gryzonie i  ślimaki, 
poranione przez podkaszarki, 
pogryzione przez psy czy koty. 
Są też zwierzęta schorowane 
oraz młode osobniki, które 
ludzie zabierają ze środowi-
ska naturalnego. Wszystkie 
te zwierzęta potrzebują cało-
dobowej opieki.

Praca w Ośrodku Rehabili-
tacji Dzikich Zwierząt jest spe-
cyficzna i znacznie różni się od 
tej w schronisku dla zwierząt 
domowych. Większość naszej 
pracy to sprzątanie. Sprzą-
tanie odchodów, wymiana 
słomy, siana i  podkładów to 
nasza codzienność. Wiele osób 
próbowało się zaangażować 
w pomoc w Ośrodku, jednak 
na miejscu okazywało się, że 
nie każdy się do tego nadaje. 
Duże obciążenie psychiczne 
spowodowane widokiem 
poranionych zwierząt i  po-
czucie bezsilności, że jedyną 
formą pomocy w niektórych 
przypadkach jest skrócenie 
zwierzęciu cierpienia i podda-
niu go eutanazji – to wszystko 

sprawia, że nie jest to praca dla 
każdego.

Z kolei kontakt ze zwierzę-
tami staramy się ograniczać 
do minimum, ponieważ nasi 
podopieczni po zakończo-
nym leczeniu, rehabilitacji 
czy odchowaniu i  przysto-
sowaniu do życia w  naturze 
wracają na wolność. Tylko 
jedna i ta sama osoba zajmuje 
się konkretnymi zwierzętami, 
aby nie przyzwyczajać ich do 
człowieka. Działamy w  ten 
sposób, ponieważ zajmujemy 
się dzikimi zwierzętami i taki-
mi muszą one pozostać. Jeżeli 
przyzwyczają się do człowieka, 
nie poradzą sobie po wypusz-
czeniu na wolność.

Ile zwierząt w  tej chwili 
znajduje się pod opieką 
Ośrodka? Jakie zwierzęta 
trafiają do was najczęściej?

Od początku tego roku przy-
jęliśmy ponad 800 zwierząt, 
a  obecnie pod naszą opieką 
jest ich ponad 200. Najczęściej 
trafiają do nas jeże i gołębie. 
Często pomagamy też zając-
om, kunom, lisom, tchórzom, 
wydrom, borsukom i sarnom. 
Spośród ptaków z kolei często 
trafiają do nas bociany, łabę-
dzie, kruki, czaple i puszczyki.

Większość pacjentów 
Ośrodka to zwierzęta objęte 
ochroną ścisłą lub częściową, 
co oznacza, że mamy obowią-
zek, aby im pomagać, kiedy 
sytuacja tego wymaga. Jak 
powinniśmy się zachować, 
kiedy widzimy dzikie zwierzę 
potrzebujące pomocy?

Jeśli zwierzę potrzebuje 
pomocy to bez względu na to, 
czy jest to gatunek chroniony 
czy łowny, mamy ustawowy 
obowiązek powiadomić od-
powiednie służby o zaistniałej 
sytuacji. Podmiotami odpo-
wiedzialnymi za udzielenie 
pomocy takiemu zwierzęciu 

jest między innymi Straż 
Gminna, Straż Miejska, Wydział 
Ochrony Środowiska Urzędu 
Gminy czy Miasta. Te instytu-
cje są także zobligowane, aby 
przetransportować zwierzę 
do lekarza weterynarii lub 
Ośrodka Rehabilitacji Dzikich 
Zwierząt. Na terenie gminy 
Kobylnica interwencjami do 
dzikich zwierząt zajmuje się 
Straż Gminna. Jeśli zwierzę 
ma szansę na przeżycie i po-
wrót do środowiska, to trafia 
do naszego Ośrodka. Mniejsze 
gatunki zwierząt mogą być 
przywożone bezpośrednio 
przez mieszkańców, ale wcze-
śniej należy się z nami skon-
taktować.

A  w  przypadku większych 
zwierząt?

W przypadku np. potrącenia 
większego zwierzęcia, takiego 
jak sarna, jeleń lub dzik, zatrzy-
mujemy pojazd, włączamy 
światła awaryjne, stawiamy 
trójkąt ostrzegawczy i zabez-
pieczamy miejsce zdarzenia. 
Następnie powiadamiamy 
służby, np. Policję. Jeżeli jest 
to możliwe, to warto przykryć 
głowę zwierzęcia kocem, aby 
zminimalizować jego stres. 
Pod żadnym pozorem nie 
transportujemy go na wła-
sną rękę, chociażby w trosce 
o  własne bezpieczeństwo 
i brak możliwości właściwego 
zabezpieczenia zwierzęcia na 
czas transportu.

Czy chcąc pomóc rannemu 
zwierzęciu, robimy czasami 
coś zupełnie odwrotnego?

Czasami tak. Wiele młodych 
zwierząt zabieranych jest 
z  natury bez potrzeby. Są to 
głównie młode sarny, zające 
i podloty, które kiedy są znaj-
dowane, błędnie uznawane 
są za potrzebujące pomocy. 
Młode saren i zajęcy pozostają 
w ukryciu bez matki czekając, 

aż ta przyjdzie na karmienie. 
Karmienie to odbywa się raz, 
dwa razy w ciągu doby. Samice 
obserwują swoje potomstwo 
z ukrycia. Młode rodzą się bez 
zapachu i dzięki temu nie są 
narażone na atak drapieżni-
ków. Takie maluchy są czasami 
zabierane przez ludzi do domu, 
karmione krowim mlekiem, 
które niestety jest bardzo 
szkodliwe dla tych zwierząt. 
Pomoc szukana jest dopiero 
wtedy, kiedy zwierzę słabnie, 
ma biegunkę, przestaje jeść. 
W wielu przypadkach nieste-
ty nic już nie możemy zrobić, 
albo mimo naszych starań 
zwierzę umiera. Podobnie jest 
z podlotami. Młode samodziel-
nie opuszczają gniazda lub są 
celowo z  niego wypychane 
przez rodziców. Niestety wie-
le podlotów jest zabieranych 
przez ludzi bez powodu. Ża-
den człowiek ani Ośrodek nie 
zapewni młodemu zwierzęciu 
takich warunków, jak jego ro-
dzice. Gdy mamy wątpliwości, 
czy zwierzę wymaga pomocy, 
zawsze warto zadzwonić do 
nas zadzwonić, opisać sytuację 
i zapytać. Przy okazji Ośrodek 
podpowie, jak zabezpieczyć 
zwierzę na czas transportu, 
jeżeli pomoc będzie faktycznie 
potrzebna.

Wspomniała Pani, że często 
do Państwa Ośrodka trafiają 
jeże. Co musimy wiedzieć 
o  tych zwierzętach, aby je 
skutecznie chronić i  w  razie 
potrzeby nieść pomoc?

W Polsce występują dwa ga-
tunki jeża, jest to jeż wschodni 
i zachodni. Oba gatunki są ob-
jęte częściową ochroną gatun-
kowa i są bardzo pożyteczne. 
Ich główny pokarm stanowią 
pędraki, chrząszcze, dżdżow-
nice, ślimaki, drobne gryzonie, 
a także padlina. Zamieszkują 
w  pobliżu naszych siedlisk, 
w parkach i obrzeżach lasów. 

Wiele z nich ginie lub zostaje 
rannych z powodu działalno-
ści człowieka tej pośredniej 
i bezpośredniej. Potrącone lub 
rozjechane przez samochody, 
podkoszone przez podkaszar-
ki, zatrute trutkami lub środka-
mi ochrony roślin, pogryzione 
przez psy, zaplątane w śmiec. 
Zagrożeń dla tych zwierząt jest 
naprawdę wiele

Jeże są zwierzętami nocny-
mi - po zmroku często prze-
chodzą przez drogi, dlatego 
też należy wówczas zachować 
szczególną ostrożność. Jeż wi-
dzący światła nadjeżdżającego 
auta nie ucieknie, zamiast tego 
zwinie się w kulkę i zostanie 
na drodze. Jeśli już dojdzie do 
potrącenia, to sprawdźmy, czy 
zwierzę żyje. Wiele powypad-
kowych jeży udaje się mimo 
wszystko uratować, jeśli otrzy-
mają natychmiastowa pomoc. 
Jeża należy zabezpieczyć 
w głębokim kartonie wyłożo-
nym ręcznikiem papierowym 
i postępować według zasady 
3xC - cicho, ciepło, ciemno. 
Ważne jest jednak, aby nie 
dogrzewać zwierzęcia, jeśli 
ma zaawansowaną muszycę 
lub jest podejrzenie krwoto-
ku. Nie poimy i  nie karmimy 
znalezionego jeża - to też 
może bardziej zaszkodzić niż 
pomóc. Należy natychmiast 
szukać pomocy, najbardziej 
liczy się czas.

Jeże są zwierzętami, które 
zapadają w sen zimowy. Czy 
możemy jakoś pomóc im się 
do tego przygotować? Co zro-
bić, kiedy znajdziemy takiego 
jeża, który już hibernuje?

Jeże zapadają w hibernację 
późną jesienią i  śpią aż do 
wiosny. Jeśli chcemy ku temu 
stworzyć dla tych ssaków 
przychylne warunki w swoim 
ogrodzie, to warto zostawiać 
suche liście i  gałęzie w  wy-
branym przez siebie miejscu 

i starać się w jego pobliżu nie 
kosić trawy. Zdarza się, że 
w okresie późnej jesieni czy 
zimy jeż został wykopany 
z gniazda przez psa lub takie 
gniazdo zostało uszkodzone. 
Nie odkładajmy do niego 
jeża, ponieważ pozostawiony 
w ten sposób nie wybudzi się 
na wiosnę. Wszystkie jeże, 
które widzimy zimą, wyma-
gają natychmiastowej pomo-
cy specjalistów, tym bardziej, 
że jesień i  zima to dla nich 
najtrudniejsze pory roku. Od 
połowy września przyjmu-
jemy do naszego Ośrodka 
młode jeże, tzw. "jesienne 
sieroty". Są to głównie młode 
z późnych miotów, porzucone 
przez matki, które szykują się 
do hibernacji.

Na koniec proszę powie-
dzieć w jaki sposób finansowa-
ne jest działanie Centrum oraz 
Ośrodka? Czy można jakoś was 
wesprzeć?

Utrzymujemy się głównie 
dzięki darowiznom i datkom. 
Przyjmujemy rocznie około 
1000 zwierząt, co jest dla nas 
ogromnym wyzwaniem finan-
sowym. Opieka weterynaryjna, 
leki, karmy, ściółki, podkłady, 
rękawiczki i ręczniki stanowią 
tylko fragment długiej listy na-
szych miesięcznych wydatków. 
Dlatego będziemy wdzięczni 
za każdą pomoc – finansową 
i rzeczową. Szczegóły dotyczą-
ce tego, jak można nam po-
móc, znaleźć można na naszej 
stronie internetowej dzikiazyl.
pl w zakładce „Kontakt”. Jeżeli 
zaś mowa o wsparciu rzeczo-
wym, to bardzo proszę o kon-
takt telefoniczny, ponieważ 
lista niezbędnych produktów 
zmienia się z  dnia na dzień. 
Za każdą pomoc będę bardzo 
wdzięczna.

Rozmawiał
Wojciech Nowak
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Bale Seniora 2024 w Gminie Kobylnica
Za nami już dziewięć z nich!

Bolesławice

KczewoKomorczyn

Kończewo Kuleszewo Słonowice

Kwakowo

Płaszewo

Łosino
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Warsztaty Koła 
Gospodyń Wiejskich 
w Sycewicach
KGW Sycewice zorganizowało 15 października 
warsztaty kiszenia kapusty. Wspólne kiszenie odbyło 
się w Świetlicy wiejskiej w Sycewicach.

Wspólne kiszenie kapusty 
było niegdyś tradycją w wielu 
polskich rodzinach, ale dzisiaj 
z  reguły kupujemy kiszonki 
w  sklepach. Wychodząc na-
przeciw temu zjawisku i chcąc 
ożywić tradycję na nowo, Koło 
Gospodyń Wiejskich w Sycewi-
cach zdecydowało się zorga-
nizować warsztaty kiszenia 
kapusty, w  których wzięły 
również udział dzieci i  mło-
dzież. Zajęcia zorganizowano 
w ramach zadania publiczne-
go pod nazwą „Lubimy jesień” 
i  współfinansowane było ze 
środków Gminy Kobylnica.

Wspólne kiszenie kapusty 
było niegdyś tradycją w wie-

lu polskich rodzinach. Dziś 
niestety mamy coraz mniej 
czasu na celebrowanie ta-
kich zwyczajów i kupujemy 
kiszonki w sklepach. Jednak 
ich skład i jakość często po-
zostawiają wiele do życzenia, 
a  przecież jest ona bardzo 
zdrowym produktem wspo-
magającym odchudzanie. 
Zawiera dużą ilość bakterii 
probiotycznych, błonnika 
pokarmowego i jest niskoka-
loryczna, dlatego warto po 
nią sięgać na diecie, jednak 
musimy uważać z  jej ilością 
jeśli cierpimy na nadkwaso-
tę, refluks, choroby nerek lub 
nadciśnienie tętnicze.

Wszystkiego najlepszego!
Wójt Gminy Kobylnica Anna Gliniecka-Woś wraz z sołtysem Komorczyna Mirosławem Przy-
byłem odwiedziła w październiku Panią Mariannę Grzybowską, która obchodziła swoje 
90. urodziny! Jubilatka otrzymała piękny bukiet róż i tradycyjny kosz.

Pani Marianna pochodzi z Żarnowa (woj. łódzkie), a w naszej 
gminie mieszka od lat 50-tych. Jest szczęśliwą mamą trojga dzieci 
oraz babcią sześciorga wnucząt. Doczekała się także prawnuczki.

Seniorce życzmy otoczenia miłością i ciepłem bliskich oraz 
tego, aby każdy dzień przynosił nowe i piękne wspomnienia!

Elektroniczny protokół kominiarski, 
znany również jako e-protokół, to no-
woczesne narzędzie, które od września 
2023 roku stało się obowiązkową formą 
potwierdzenia wykonania przeglądu 
przewodów kominowych w  Polsce. 
Zastępuje on tradycyjne dokumenty 
papierowe i  jest integralną częścią 
Centralnej Ewidencji Emisyjności Bu-
dynków (CEEB). Warto podkreślić, że 
e-protokół jest jedyną akceptowaną 
formą potwierdzenia przeglądu, co 
podkreśla jego znaczenie w  procesie 
dbania o bezpieczeństwo i przestrze-
ganie nowych regulacji prawnych. Sys-
tem CEEB nie tylko ułatwia zarządzanie 
dokumentacją, ale także przyczynia się 
do poprawy jakości powietrza w Polsce 
poprzez monitorowanie i regulowanie 
emisji z  budynków. System ten do-
starcza również cennych danych dla 
polityki klimatycznej i pomaga zwięk-
szać świadomość społeczną na temat 

wpływu budynków na środowisko. 
Dzięki CEEB, samorządy mogą lepiej 
planować i realizować lokalne strategie 
termomodernizacyjne, prowadzące do 
obniżenia kosztów ogrzewania pono-
szonych przez mieszkańców. Ponadto 
przypominam właścicielom i  zarząd-
com budynków o obowiązkach zwią-
zanych z bezpiecznym użytkowaniem 
przewodów kominowych.

Komin, będący bardzo istotnym 
elementem budynku, chociaż zajmu-
jącym tylko niewielką jego powierzch-
nię, może też być niezwykle groźny. 
Szczególnie w przypadku pożaru sadzy 
w  nieczyszczonym, źle eksploatowa-
nym kominie. Temperatura palącej 
się sadzy przekracza wówczas nawet 
1000 stopni Celsjusza! A taki stan jest 
wielkim zagrożeniem dla mieszkańców. 
Państwowa Straż Pożarna każdego 
roku odnotowuje kilkanaście tysięcy 
pożarów spowodowanych wadami lub 

nieprawidłową eksploatacją urządzeń 
grzewczych. W roku 2023 odnotowano 
15,285 pożarów od urządzeń grzew-
czych na paliwa stałe, 170 pożarów od 
urządzeń na paliwa płynne i 383 pożary 
od urządzeń na paliwa gazowe.

Oprócz pożarów, nieprawidłowa 
eksploatacja przewodów kominowych 
grozi także zatruciem tlenkiem węgla, 
popularnie zwanym czadem. W sezonie 
grzewczym 2023/2024 (1.10.2023 r. – 
31.03.2024 r.) Państwowa Straż Pożarna 
odnotowała 2,269 zdarzeń związanych 
z  tlenkiem węgla, w  tym 1,161 osób 
poszkodowanych, z  tego 42 ofiary 
śmiertelne!

Dla bezpieczeństwa użytkowników 
przewodów kominowych oraz budo-
wania ich świadomości, Krajowa Izba 
Kominiarzy prowadzi kampanię ZA-
PROŚ KOMINIARZA, pod honorowym 
patronatem Komendanta Głównego 
Państwowej Straży Pożarnej.

Popieramy także kampanię edu-
kacyjno-informacyjną „CZUJKA NA 
STRAŻY TWOJEGO BEZPIECZEŃSTWA!” 
prowadzoną przez Ministerstwo Spraw 
Wewnętrznych i Administracji oraz Pań-
stwową Straż Pożarną, a także kampanię 
„Sadza płonie. Czad zabija. Żyj!” prowa-
dzoną przez Międzywojewódzki Cech 
Kominiarzy.

Kominy: instalacje dymowe, spalino-
we oraz wentylacyjne należy poddawać 
okresowej kontroli oraz czyszczeniu 
przez uprawnionego kominiarza. Pro-
fesjonalna kontrola kominiarska to nie 
tylko formalność, lecz główna zasada 
bezpieczeństwa, zapobiega zaczadze-
niom, pożarom, spełniając jeden z pod-
stawowych warunków ubezpieczenia 
domu.

Komunikat Prezesa Krajowej Izby Kominiarzy 
do właścicieli i zarządców budynków w związku 
z rozpoczęciem sezonu grzewczego 2024/2025

Przedszkole „Cavallo” 
w Bolesławicach oficjalnie 
otwarte
14 października oficjalnie i uroczyście otwarto Pu-
bliczne Przedszkole „Cavallo” w Bolesławicach, któ-
re swoją działalność przy ul. Słupskiej 14 rozpoczęło 
z początkiem września.

Przedszkole dysponuje sied-
mioma salami dla dzieci, gabi-
netami specjalistów i pomiesz-
czeniami pomocniczymi. Lokal 
jest dostosowany do potrzeb 
dzieci w wieku przedszkolnym, 
klimatyzowany, wyposażony 
w meble, niezbędny sprzęt, po-
moce dydaktyczne i zabawki.

Przedszkole jest czynne 
w  godzinach 6.30-17.30 
i uczęszczają do niego dzieci 
w wieku od 3 do 6 lat. Placówka 
realizuje program dydaktycz-
no–wychowawczy zgodny 

z podstawą programową, który 
stwarza możliwości kreatyw-
nego działania dla nauczycieli 
i jest dostosowany do potrzeb 
dzieci. Maluchy mają zapew-
nioną opiekę psychologa 
i  logopedy, bezpłatną naukę 
języka angielskiego i  rytmiki 
oraz bogatą ofertę zajęć do-
datkowych.

Organem prowadzącym 
placówkę jest mająca ponad 
20 letnie doświadczenie Fun-
dacja Ogólnopolski Operator 
Oświaty.
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Wycieczka do Torunia – pełna 
emocji i odkryć!
Uczniowie klas 1-3 Szkoły Podstawowej im. Książąt Pomorskich w Słonowicach mieli nie-
zwykłą okazję odwiedzić jedno z najpiękniejszych miast Polski – Toruń. Wycieczka zor-
ganizowana w ramach przedsięwzięcia MEN „Podróże z klasą”, okazała się prawdziwą 
przygodą, pełną zabawy i wspólnego odkrywania tajemnic, historii oraz nauki.

Już od pierwszych chwil 
w  Toruniu dzieci były pod 
wrażeniem uroków tego 
średniowiecznego miasta. 
Z  zaciekawieniem i  uwagą 
słuchały przewodnika, który 
w  przystępny sposób opo-
wiadał o historii miasta, jego 
zabytkach oraz słynnym Mi-

kołaju Koperniku. Uczniowie 
mieli okazję zobaczyć gotycką 
architekturę, a  także poznać 
tajemnice krzywej wieży.

Kolejnym punktem progra-
mu była wizyta w  słynnym 
Muzeum Piernika, gdzie mali 
odkrywcy przenieśli się w cza-
sie do epoki średniowiecza. 
Atmosfera w  muzeum była 
wręcz magiczna, a warsztaty 

okazały się strzałem w  dzie-
siątkę. Dzieci samodzielnie 
przygotowywały ciasto, for-
mowały pierniki, które potem 
upieczone zostały w tradycyj-
nym piecu. Własnoręcznie wy-
konane pierniki, które zabrały 
ze sobą do domu, są świetną 
pamiątką z wycieczki, a także 
dowodem na ich zaangażowa-
nie i kreatywność.

Ostatnim, lecz równie 
fascynującym etapem zwie-
dzania było Planetarium, 
gdzie uczniowie odkrywali ta-
jemnice wszechświata. Pokaz 
w planetarium dostarczył wie-
lu emocji – dzieci miały okazję 
zobaczyć planety, gwiazdy 
oraz poznać podstawy astro-
nomii. Niektórym marzenia 
o podróży w kosmos wydały 
się o krok bliższe!

- Dla wielu maluchów 
była to pierwsza wycieczka 
z noclegiem z dala od domu. 
Z początku na pewno towarzy-
szyły im emocje i niepewność, 
jednak szybko poczuły się 
bezpiecznie dzięki wspólnej 
zabawie i  opiece naszych 
nauczycieli - zapewnia Ewa 
Hejger, dyrektor szkoły.

Wycieczka do Torunia 
okazała się doskonałą lekcją 
historii i nauki, a także okazją 
do wspólnej zabawy i integra-
cji. Dzieci wróciły do domu 
pełne wrażeń, z  mnóstwem 
pamiątek i wspomnień, które 
na długo pozostaną w  ich 
pamięci. Teraz czekają z nie-
cierpliwością na kolejne takie 
wyjazdy!

W zdrowym ciele 
zdrowy duch
W tym roku szkolnym Szkoła Podstawowa im. Pol-
skich Noblistów w Sycewicach przystąpiła do reali-
zacji projektu FitSchool, który jest innowacyjnym 
podejściem do wychowania fizycznego. 

FitSchool został stworzony, 
aby zmienić sposób, w  jaki 
dzieci postrzegają i uczestni-
czą w zajęciach wychowania 
fizycznego. Projekt ten inte-
gruje nowoczesne technologie 
z aktywnością fizyczną, które 
motywują dzieci do ruchu. 
Wprowadza także innowacyj-
ne metody, które zwiększają 
atrakcyjność zajęć wychowa-
nia fizycznego i  pomagają 
uczniom w pełni wykorzystać 
ich potencjał.

- Projekt jest realizowany 
w oddziałach przedszkolnych 
5-6 latków oraz klasach I-III. 
Dzięki realizacji tego programu 
wspieramy rozwój sprawności 
fizycznej dzieci, poprawiamy 

ich koordynację ruchową oraz 
uczymy zdrowych nawyków. 
Pod okiem wychowawców 
dzieci uczestniczą w  różno-
rodnych ćwiczeniach, które 
wspierają ich wszechstronny 
rozwój - zapewnia Marzena 
Pietruk-Żytkowska, dyrektor 
szkoły.

Według „Raportu o  stanie 
aktywności fizycznej dzieci 
i  młodzieży w  Polsce, który 
powstał we współpracy z  In-
stytutem Matki i Dziecka, za-
ledwie 20% dzieci i młodzieży 
w  Polsce jest wystarczająco 
aktywnych. Z pomocą nowych 
technologii, które fascynują 
dzieci, projekt FitSchool ma 
pomóc w zmianie tego trendu.

Pasowanie na ucznia 
w Szkole Podstawowej 
w Kończewie
W środę, 16 października, w Szkole Podstawowej 
im. Jana Kochanowskiego w  Kończewie odbyła 
się uroczystość pasowania na ucznia. Dla każdego 
pierwszoklasisty jest to szczególny dzień, który na 
długo pozostanie w jego pamięci. 

- W tym dniu każdy z nich 
został oficjalnie przyjęty do 
grona uczniów naszej szkoły. 
Podczas uroczystości pierw-
szoklasiści pokazali, że potrafią 
pięknie śpiewać, tańczyć i re-
cytować wiersze - mówi Gra-
żyna Pioterek, dyrektor szkoły 
w Kończewie, która osobiście 
przeprowadziła pasowanie.

Pierwszaki głośno przy-
rzekały być dobrymi i  pilny-
mi uczniami oraz rzetelnie 
wypełniać swoje obowiązki, 
o czym przypominać im będą 
otrzymane dyplomy, a zebrani 
na uroczystości rodzice oraz 
grono pedagogiczne życzyli 
wielu sukcesów na nowej dro-
dze obowiązków szkolnych.

Kwakowo sercem Europy
Jak co roku Szkoła Podstawowa im. Polskich Olimpijczyków w Kwakowie zorganizowała Europejski Dzień 
Języków Obcych, który zawsze cieszy się dużym zainteresowaniem ze strony uczniów, którzy na żywo mogli 
zapoznać się z kulturami innych krajów i narodów.

Tego dnia korytarze szko-
ły przystrojono w  barwy 
narodowe różnych krajów 
europejskich, a prezentowane 
najsłynniejsze budowle Europy 
oraz utwory w  różnych języ-
kach przypomniały uczniom, 
że wszyscy jesteśmy częścią 
jednej wielkiej kultury euro-
pejskiej.

- Sami uczniowie również 
aktywnie wzięli udział w przy-
gotowaniach obchodów tego 
święta, przebierając się w różne 
stroje narodowe, bądź w stro-
je nawiązujące do flag krajów 
Europy - wskazuje Andrzej 
Wojtaszek, dyrektor szkoły.

Na uczniów czekały takie ak-
tywności jak tworzenie biżuterii 
z włoskiego makaronu, tańce, 
robienie pizzy i francuskie oraz 
belgijskie fotobudki. Ponadto 
przeprowadzono lekcję kul-
turową ze Szwajcarką! Była to 
natywna użytkowniczka języka 
niemieckiego i  angielskiego, 
co pozwoliło uczestnikom na 
bliski kontakt z tymi językami. 
Podczas spotkania dzieci miały 

okazję poznać najciekawsze 
fakty o  Szwajcarii, a  także 
wiele interesujących cieka-
wostek o kulturze tego kraju. 
Dodatkowo, uczniowie brali 
udział w konwersacjach z Emily, 
zarówno w języku angielskim, 
jak i niemieckim. Emily zapre-
zentowała również elementy 
szwajcarskiego dialektu, 
prezentując, jak różnorodne 
może być słownictwo w  tym 
niewielkim kraju. Spotkanie 
było pełne inspirujących infor-
macji i stanowiło świetną oka-
zję do rozwijania umiejętności 
językowych oraz poznawania 
różnorodności kulturowej.

Dla europejskich smako-
szy wychowawcy klas razem 
z  uczniami przygotowali 
włoskie, greckie, hiszpańskie 
i francuskie potrawy. - Otrzyma-
liśmy także pięknie zdobione 
pierniczki w flagi europejskich 
krajów od byłej nauczycielki 
szkoły, Pani Heleny Górniewicz 
- dodaje Andrzej Wojtaszek, 
podkreślając, że obchody 
Europejskiego Dnia Języków 

Obcych ma za zadanie przy-
pominać nam, że Polska jest 
częścią Europy, a  my mamy 
ogromne szczęście, że może-
my uczyć się i poznawać języki 
oraz kulturę innych krajów. 
Organizatorkami wydarzenia 
były nauczycielki języków ob-

cych, Katarzyna Wieczorek oraz 
Sylwia Guzińska, a w przygoto-
waniach wsparły je wychowaw-
cy klas, którzy to przygotowali 
mnóstwo atrakcji dla swoich 
wychowanków. Dzięki temu, 
jak co roku, Kwakowo stało się 
stolicą Europy!
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Święto wszystkich nauczycieli. 
Dzień Edukacji Narodowej
Obchodzony 14 października Dzień Edukacji Narodowej, to ważne święto w polskim kalen-
darzu, które ma na celu uhonorowanie nauczycieli oraz wszystkich pracowników oświaty.

Z  tej okazji w  placówkach 
oświatowych Gminy Kobylni-
ca odbyły się uroczyste apele, 
podczas których dziękowano 
kadrze pedagogicznej oraz 
wszystkim pracownikom za ich 
zaangażowanie i poświęcenie 
w  pracy na rzecz młodych 
pokoleń. Była to także okazja 
do wręczenia Nagród Wójta 
Gminy Kobylnica.

- Z  okazji Dnia Edukacji 
N a ro d owe j  c h c i a ł a by m 
podziękować wszystkim na-
uczycielom za ich nieustającą 
pasję, zaangażowanie i  co-
dzienne poświęcenie. Życzę 
Wam radości z każdego osią-

gnięcia uczniów, satysfakcji 
z  pracy, która ma ogromne 
znaczenie w  życiu młodych 
ludzi oraz ciągłej chęci samo-
rozwoju - mówiła wójt Anna 
Gliniecka-Woś podczas wizyt 
w odwiedzonych przez siebie 
szkołach a także na spotkaniu 
z wyróżnionymi nauczycielami 
w Urzędzie Gminy.

W tym roku wyróżnieni Na-
grodami Wójta Gminy z okazji 
Dnia Edukacji Narodowej zo-
stali nauczyciele:

Szkoła Podstawowa im. 
Kornela Makuszyńskiego 
w Kobylnicy
• Brzezińska Edyta

• Butkiewicz Katarzyna
• Czysz-Jęchorek Katarzyna
• Głogowska Wioletta
• Kwapis Olga

• Kwiatkowska Monika
• Miąskowska-Dusza Żaneta
• Mól Katarzyna
• Pendzich Martyna
• Skóra Kamila
• Solnikowska Ewa
• Zawadzka Renata

Szkoła Podstawowa im. 
Książąt Pomorskich w  Sło-
nowicach
• Hejger Ewa
• Majerowska Jolanta

Szkoła Podstawowa im. 
Polskich Olimpijczyków 
w Kwakowie
• Gończ Joanna
• Wojtaszek Andrzej

Szkoła Podstawowa im. 
Polskich Noblistów w Syce-
wicach
• Labuda-Kopycińska Eliza
• Pietruk-Żytkowska Marzena

Szkoła Podstawowa im. 
Jan a Ko ch an owsk iego 
w Kończewie
• Jastrzębowska Renata
• Pioterek Grażyna

„Szkoła pełna mleka” 
– edukacja przez zabawę

Zdrowe odżywianie od 
najmłodszych lat to klucz do 
prawidłowego rozwoju dzie-
ci. Właśnie dlatego w  Szkole 
Podstawowej w  Kwakowie 
zorganizowano zajęcia w  ra-
mach kampanii „Mamy kota na 
punkcie mleka”, których celem 
było promowanie spożywa-
nia produktów mlecznych 
oraz wyrabianie w  dzieciach 
poz yt y wnych naw yków 
żywieniowych. Głównym 
przesłaniem było ukazanie 
mleka, jako podstawowego 
składnika zbilansowanej diety, 
bogatego w wapń, białko oraz 
witaminy. Organizacja tej akcji 
w szkole była świetną okazją, 
aby dzieci poprzez zabawę 
i  przygotowywanie potraw 

z produktów mlecznych mogły 
uczyć się o wartości zdrowego 
odżywiania.

„Mamy kota na punkcie 
mleka” to bezpłatna kampa-
nia adresowana do uczniów 
w wieku 6-9 lat, ich rodziców 
i  nauczycieli. Jest to projekt 
finansowany ze środków 
Funduszu Promocji Mleka, 
realizowany przez Polską Izbę 
Mleka we współpracy z  Pol-
ską Federacją Hodowców 
Bydła i  Producentów Mleka. 
Wzięcie udziału w programie 
umożliwia nauczycielom 
dostęp do innowacyjnych 
materiałów edukacyjnych 
i możliwość przeprowadzenia 
kreatywnych zajęć w oparciu 
o dostarczone materiały.

W Sycewicach 
mnożono szczęście
Szczęście rodzi się pomiędzy ludźmi poprzez relacje, 
wspólne działania, procesy doświadczania i prze-
kazywania wiedzy a co ważne… w miejscach, które 
temu sprzyjają. Dlatego też Szkoła Podstawowa 
im. Polskich Noblistów w Sycewicach wzięła udział 
w V Ogólnopolskim Tygodniu Szczęścia, by popula-
ryzować naukowe podejście do szczęścia i dobrosta-
nu wśród dzieci oraz dorosłych.

- W trakcie Ogólnopolskiego 
Tygodnia Szczęścia w  Szkole 
kierowaliśmy uwagę na związek 
szczęścia z efektami kształcenia. 
Tydzień Szczęścia w Szkole był 
okazją do podejmowania te-
matów, które są elementami 
składowymi modelu szczęścia: 
dbanie o pozytywne uczucia, 
zaangażowanie, relacje, poczu-
cie sensu, osiągnięcia i zdrowie 
- mówi Marzena Pietruk-Żyt-
kowska, dyrektor szkoły.

Akcja prowadzona była 
w dniach 23-29 września a jej 
hasło przewodnie brzmiało: 

„Ciekawi siebie – ciekawi świa-
ta”. W  tych dniach uczniowie 
rozmawiali o  radości, pozna-
wali kulturę innych krajów 
europejskich, obchodzili dzień 
kolorów, trenowali umiejętność 
mówienia sobie miłych słów, 
a wisienką na torcie była akcja 
wspólnego tworzenia drzewek 
szczęścia.

- Szczęście to miłość, radość, 
ciekawość. Szczęście to My! 
Niech takie hasła wybrzmie-
wają w  nas każdego dnia! 
- zachęca na koniec dyrektor 
Pietruk-Żytkowska.

Nie bądźmy bierni wobec przemocy!
W Szkole Podstawowej im. Książąt Pomorskich w Słonowicach 4 października bieżącego 
roku był dniem pod hasłem „Stop przemocy!”. Nawiązywał on do Międzynarodowego 
„Dnia bez przemocy”, który obchodzony jest 2 października.

W  związku z  tym, chcąc 
podjąć trudny, ale ważny 
temat przemocy, pedagog 
specjalna Żaneta Kulka oraz 
psycholog szkolny Andżelika 
Zaborowska zorganizowały 
akcję „Miś – Nie bij mnie, ko-
chaj mnie”, której celem było 
uświadomienie dzieciom i do-

rosłym, jakie konsekwencje 
niesie ze sobą stosowanie kar 
cielesnych wobec nieletnich. 
W ramach wydarzenia prze-
prowadzone zostały lekcje na 
temat przeciwdziałania agresji 
i przemocy, podczas których 
uczniowie przygotowywali 
plakaty z hasłami przeciwko 

przemocy. Uczniowie klasy 
VIII, pod opieką wychowaw-
czyni Agnieszki Dzióby oraz 
Żanety Kulki, przygotowali 
ciekawy i  pouczający apel, 
podczas którego uświadomi-
li rówieśnikom, że przemoc 
może przybierać różne formy. 
W trakcie apelu przedstawili 

bardzo wymowne scenki 
tematyczne i zaapelowali do 
kolegów i nauczycieli, aby nie 
pozostawali obojętni wobec 
jakiejkolwiek formy przemo-
cy: fizycznej czy psychicznej. 
Podkreślili też, jak ważne jest, 
by reagować nawet na naj-
mniejsze przejawy przemo-
cy, gdyż niewinne na pozór 
zachowania mogą przerodzić 
się w  poważne problemy. 
Uczniowie przypomnieli, jak 
istotne jest zwalczanie prze-
mocy i  agresji oraz dbanie 
o  godność własną i  innych. 
Na znak sprzeciwu wobec 
przemocy, uczniowie oraz 
nauczyciele ubrali się tego 
dnia na czerwono.

Pamiętajmy – przemoc jest 
obecna wokół nas. Warto 
reagować, przeciwdziałać 
i  pomagać tym, którzy do-
świadczają krzywdy!
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Biblioteka wsłuchuje się w potrzeby czytelników
W stale zmieniającym się świecie każdy z nas chciałby, aby ta zmiana była na lepsze – tak na pewno stało się w kobylnickiej bibliotece. 
Polskie Sieci Elektroenergetyczne nagrodziły ją w programie „Wzmocnij swoje otoczenie”, dzięki czemu biblioteczna czytelnia zmieniła 
się nie do poznania.

Oficjalne otwarcie zmoder-
nizowanej Strefy Kreatyw-
ności i Kawiarenki Literackiej 
nastąpiło we wtorek, 22 paź-
dziernika 2024, o godz. 17.00. 
Gościem specjalnym była 
kobylnicka autorka Barbara 
Majewski, która opowiedziała 
nie tylko o swojej książce, ale 
też o braniu życia w swoje ręce.

Nieużywane komputery, 
niefunkcjonalne regały... na 
szczęście to już przeszłość! 
Gminna Biblioteka Publiczna 
w  Kobylnicy słucha potrzeb 
swoich czytelników – pragną 
oni nowoczesności, miejsca, 

gdzie nie tylko sprawdzą 
informacje, ale też usiądą, 
spotkają się i  porozmawiają 
czy to z bibliotekarkami, czy 
ogółem ciekawymi ludźmi. 
Dzięki grantowi w wysokości 
24  tys.  zł zmodernizowano 
część głównej książnicy 
i przekształcono w Kawiarenkę 
Literacką i Strefę Kreatywno-
ści. Swoją finansową cegiełkę 
dołożyła również Gmina Ko-
bylnica, dzięki której udało się 
zakupić wielofunkcyjny sprzęt 
komputerowy do obsługi czy-
telników i  przygotowywania 
prezentacji multimedialnych.

W odmienionej czytelni zna-
lazły się nowe regały i meble, 
nie zabrakło też półek na no-
wości – dzięki tej przestrzeni 
użytkownicy łatwiej znajdą 
interesujące ich książki, m.in. 
coraz bardziej popularne 
powieści historyczne, dla któ-
rych specjalnie wyodrębniono 
dział. GBP wyznaje zasadę „od 
ludzi – dla ludzi” – wszystko po 
to, aby przestrzeń biblioteczna 
była przyjazna i przytulna wzo-
rem krajów skandynawskich: 
stała się „trzecim miejscem”, 
gdzie tworzy się przestrzeń 
do rozwijania swoich pasji 
i zainteresowań (w tym poza-
czytelniczych).

Bibliotekarki zyskały nowe 
możliwości pracy z  ludźmi 
w każdym wieku. Zaczynając 
od najmłodszych, w  Strefie 
Kreatywności maluchy spę-
dzają czas przy kolorowym 
wielofunkcyjnym stoliku z ko-
lorowankami i puzzlami. Sporo 
radości przynosi też ścienny 
panel do zabawy kreatywnej. 
Ta nowo urządzona część 
pomieszczenia pozwala na 
zwiększenie liczby aktywności 
i spotkań dla dzieci: zaczynając 
od Kreatywnych Sobót, przez 
warsztaty plastyczne i literac-

kie, na Bibliotecznym Klubie 
Maluszka kończąc. Dzięki lep-
szym warunkom bibliotekę 
chętniej odwiedzają rodziny 
z dziećmi, nie tylko w ramach 
zorganizowanych cyklicznych 
zajęć. Modernizacja przestrze-
ni z pewnością doprowadzi też 
do zwiększenia spotkań edu-
kacyjnych dla grup szkolnych 
i przedszkolnych, dzięki czemu 
będzie to dla nich przyjazne 
miejsce do spędzania wolne-
go czasu, nie tylko „magazyn 
książek”.

W  czytelni przemianowa-
nej na Kawiarenkę Literacką 
poza nowymi, komfortowymi 
meblami pojawiła się książ-
kowa ścianka dająca efekt 
niekończącej się bibliotecznej 
przestrzeni. Uświetnia ona 
spotkania z autorami i innymi 
gośćmi biblioteki – czy to na 
większych wydarzeniach, czy 
podczas Dyskusyjnych Klubów 
Książki dla dzieci i dorosłych. 
Bibliotece w  szczególności 
przybywa członków klubu 
dla tych starszych – dlatego 
ważne jest, by seniorzy mieli 
dogodne miejsce do spotkań 
przy książkach i  po prostu 
miejsce do rozmów. Teraz 
mogą do tego wykorzystać 

wygodne sofy, funkcjonalne 
stoliki, a także w każdym mo-
mencie samemu zrobić sobie 
filiżankę kawy.

„Wzmocnij Swoje Otocze-
nie” to program grantowy 
skierowany do mieszkańców 
terenów, na których Polskie 
Sieci Elektroenergetyczne pro-
wadzą inwestycje lub eksplo-
atują istniejącą infrastrukturę. 
Celem programu jest wsparcie 
projektów związanych z  roz-
wojem lokalnej infrastruktury 
społecznej, aktywizacją życia 
społecznego i  kulturalnego 
oraz finansowa pomoc w ich 

wdrożeniu. Jego idea jest zbli-
żona do znanego i sprawdzo-
nego rozwiązania, jakim jest 
budżet partycypacyjny, dzięki 
któremu mieszkańcy mogą ak-
tywnie zmieniać swoją okolicę.

W  sześciu edycjach pro-
gramu, PSE przyznały już 
ponad 1050 grantów o  łącz-
nej wartości prawie 22 mln 
złotych. Szczegółowe infor-
macje o  programie i  jego 
organizatorze dostępne są 
na stronach internetowych: 
www.wzmocnijotoczenie.pl, 
www.energetycznykompas.pl

Nocą grasowali w bibliotece!
W tym roku odbyła się jubileuszowa X edycja ogólnopolskiej akcji „Noc Biblio-
tek”. Wydarzenie było okazją, by odwiedzić bibliotekę po zamknięciu – w go-
dzinach wieczornych.

Z tej okazji filia GBP w Kwa-
kowie zorganizowała w sobo-
tę, 12 października, specjalne 
spotkanie dla dzieci. Zabawa 
zaczęła się od krzyżówki, której 
hasła związane były z nocnymi 
zwierzętami i naszą biblioteką. 
Rozwiązaniem krzyżówki było 
hasło tegorocznej akcji – „Moc 
bibliotek” – które zachęciło 

uczestników do zastanowienia 
się nad tym, jaka moc może 
kryć się w  książkach. Nazwy 
nocnych zwierząt posłużyły 
także do gry w  kalambury, 
w której trzeba było wykazać 
się dużą pomysłowością.

Przez cały czas dostępny 
był kącik plastyczny z  kolo-
rowankami i  łamigłówkami, 

jednak najciekawsze okazało 
się tworzenie własnych książek 
– czyli opisanie lub narysowa-
nie wymyślonej historii. Dzieci 
stworzyły całkiem nowe posta-
cie i światy, o których chętnie 
opowiedziały sobie nawzajem.

Kiedy zrobiło się już ciemno, 
rozpoczęło się czytanie wy-
branych książek przy świetle 
latarki. Dzieciom bardzo się 
ten pomysł spodobał i z chę-
cią zmieniały się w świeceniu 
latarką. Na zakończenie wie-
czoru odbył się seans filmo-
wy – biblioteka zamieniła się 
w salę kinową. Dzieci usiadły 
na wygodnych pufach, gdzie 
do dyspozycji miały podusz-
ki i  koce. Bibliotekarka za 
pomocą rzutnika wyświetliła 
film udostępniony specjalnie 
na Noc Bibliotek pt. „Mój brat 
ściga dinozaury”. Seans nie 
mógł oczywiście odbyć się bez 
popcornu i ciasteczek!

Wydarzenie było wyjątkową 
okazją do spędzenia czasu 
w  bibliotece w  nietypowy 
sposób i  zachęciło małych 
czytelników do częstszego 
odwiedzania tego miejsca.

Misja Book Truck – Weekendowa 
Biblioteka Animacji zakończona!
Cztery miesiące, szesnaście wyjazdów, tyle samo warsztatów na czterech trasach 
i jedna mobilna biblioteka - to wszystko złożyło się na wiele niezapomnianych 
emocji! Właśnie zakończył się projekt „Book Truck - weekendowa biblioteka 
animacji”, a jego organizatorem była Gminna Biblioteka Publiczna w Kobylnicy.

Od maja do września w wy-
brane weekendy do łącznie 
18 miejscowości w  Gminie 
Kobylnica kursowała mobilna 
biblioteka - oprócz klasycz-
nej wypożyczalni książek 
oferowała ona szeroką ofertę 
spotkań i  warsztatów dla lu-
dzi w każdym wieku. Zaczęło 
się od bajkowego świata 
teatrzyku kamishibai i zumby 
w  maju; w  czerwcu były to 
warsztaty dziennikarsko-de-
tektywistyczne z Krzysztofem 
Koziołkiem. Pierwszy miesiąc 
wakacji przebiegł pod znakiem 
zdobywania nowych umiejęt-
ności cyfrowych: wraz z klubem 
Coolturka w  lipcu biblioteka 
zapraszała na spotkanie z dru-
kiem 3D i robotyką. W sierpniu 
zrealizowała zaległe warsztaty 
muzyczne pn. „Rymy i rytmy” 
dla całych rodzin. Wrzesień 
przeznaczony był dla starszej 
młodzieży i dorosłych. Ci pierw-
si mieli okazję na niecodzienne 
spotkanie z muzyką rap i hip 
hip. O pozytywnych aspektach 
tych gatunków opowiadali 

przedstawiciele projektu „Hip 
Hop. Druga Szansa.” Ostatnie 
dwa wyjazdy biblioteki na czte-
rech kółkach były połączone ze 
spotkaniem autorskim z Pauli-
ną Jurgą piszącą powieści mło-
dzieżowe oraz mafijne romanse 
z nutką pikanterii. Łącznie we 
wszystkich spotkaniach wzięło 
udział 177 mieszkańców gminy 
Kobylnica, co tylko utwierdza 
bibliotekarzy w przekonaniu, 
że warto było realizować taki 
projekt.

Jak on wyglądał od strony 
bibliotecznej? Z wypożyczalni 
skorzystało 641 osób (prze-
ważnie byli to stali czytelnicy 

bibliobusu) i wypożyczono 652 
książki. Jednocześnie dzięki 
tym weekendowym wyjazdom 
do biblioteki zapisało się 11 no-
wych czytelników. Mobilna bi-
blioteka na szczęście nie znika 
z mapy gminy - bibliobus wraca 
na swoje stałe trasy w wybrane 
poniedziałki, a  jego rozkład 
znaleźć można na stronie in-
ternetowej biblioteki.

Projekt dofinansowano 
ze środków Ministra Kultury 
i  Dziedzictwa Narodowego 
pochodzących z  Funduszu 
Promocji Kultury – państwo-
wego funduszu celowego oraz 
ze środków Gminy Kobylnica.
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Inauguracja Klubu Młodego 
Architekta w Gminie Kobylnica
Gminne Centrum Kultury i Promocji w Kobylnicy we współpracy z Fundacją OTO-
czenie informuje, że w listopadzie rozpocznie swoją działalność Klub Młodego 
Architekta, czyli inicjatywa skierowana do młodych ludzi, którzy chcą tworzyć 
nietuzinkowe projekty i odkrywać świat architektury.

Pierwsze spotkanie zaplano-
wano na sobotę, 9 listopada, 
w siedzibie GCKiP w Kobylnicy. 
Rozpocznie się ono o godz. 10 
i potrwa około trzech godzin.

- Kolejne spotkania odby-
wać się będą co sobotę, w tych 
samych godzinach, w  tym 
samym miejscu. Zapraszamy 
dzieci i młodzież w wieku 10-

16 lat, aby dołączyły do Klubu, 
zwłaszcza, jeżeli lubią rysować, 
projektować i budować. Oczy-
wiście, jeżeli ktoś chce dopiero 
zacząć swoją przygodę z archi-
tekturą, rysowaniem i projek-
towaniem, to nic nie stoi na 
przeszkodzie - mówi Sylwia 
Razuwajew-Mądry, dyrektor 
GCKiP.

W ramach cotygodniowych 
spotkań członkowie KMA będą 
uczyć się rysunku, wykonywać 
prace manualne, mierzyć i ska-
lować, czytać i tworzyć mapy, 
poznawać historię architektu-
ry - także tej zlokalizowanej 
w  Kobylnicy, analizować 
najbliższe otoczenie, tworzyć 
projekty małej architektury, 
a także wnętrz budynków. Co 
więcej, będą także brali udział 
w konsultacjach dotyczących 
planowania przestrzennego 
w Gminie Kobylnica.

Zarówno członkostwo 
w Klubie i uczestnictwo w za-
jęciach jest bezpłatne, pierwsi 
chętni już są, ale zapisy nadal 
trwają. Wszelkie pytania należy 
kierować do Fundacji OTOcze-
nie na adres email: fundacja@
otoczenie.org lub pod nume-
rem telefonu 668 685 565.

Kryzys utraty - jak zaopiekować się 
(o)sobą w żałobie? Wykład dr Marty 
Anny Sałapaty w GCKiP w Kobylnicy
Gminne Centrum Kultury i Promocji w Kobylnicy zaprasza do wzięcia udziału 
w wykładzie na tematy żałoby i radzeniu sobie z utratą bliskiej osoby. Odbędzię 
on 5 listopada o godz. 17 w Sali teatralnej GCKiP.

Żałoba to naturalna reakcja 
na żal i smutek związany z utra-
tą. Może ona obejmować róż-
ne etapy, takie jak szok, gniew, 
depresja i  akceptacja, które 
mogą występować w  różnej 
kolejności i  intensywności. 
Każda osoba przeżywa żało-
bę na swój sposób, co czyni 
ją bardzo indywidualnym do-
świadczeniem. Oprócz emocji, 
żałoba może wpływać na co-
dzienne życie, relacje z  inny-
mi ludźmi oraz postrzeganie 
siebie i  świata. W  procesie 
żałoby ważne jest znalezienie 
sposobów na przetworzenie 
straty i znalezienie wsparcia, 
jeśli jest to potrzebne.

To właśnie żałobie poświę-
cony będzie wykład dr Marty 
Anny Sałapaty, która jest 
wybitną specjalistka psycho-
traumatologii i nauczycielką 
akademicką na Uniwersytecie 
Pomorskim w  Słupsku. Jak 
wskazuje dr Sałapata, wykład 
nosi nazwę „Kryzys utraty. Jak 
zaopiekować się (o)sobą w ża-
łobie?” nie przez przypadek.

- W towarzyszeniu osobom 
w żałobie kierować należy się 
indywidualnymi potrzebami 
tego, kto doświadczył straty, 
uznając, że jest to proces, 
który przebiega w wyjątkowy 
sposób i  we właściwym dla 
siebie czasie. Należy wspierać 

budowane na nowo poczucie 
bezpieczeństwa i kształtowa-
nie korzystnych mechani-
zmów radzenia sobie z utratą. 
To nie tylko umiejętność opie-
ki nad osobą, która doznała 
straty, ale także opieka nad 
samym sobą, kiedy i  my jej 
doświadczymy - precyzuje dr 
Sałapata.

Wykład odbędzie się 5  li-
stopada o  godz. 17 w  Sali 
teatralnej Gminnego Centrum 
Kultury i  Promocji w  Kobyl-
nicy. Wstęp jest bezpłatny, 
ale obowiązują darmowe 
wejściówki, które odebrać 
można w sekretariacie GCKiP 
przy ul. Wodnej 20/4.

Drugie Międzypokoleniowe 
spotkanie krawieckie
Po ciepłym przyjęciu pierwszej edycji Międzypokoleniowego spotkania krawiec-
kiego organizatorzy - Stowarzyszenie Zespół Aktywnych Seniorów w Kobylnicy 
oraz Gminne Centrum Kultury i Promocji zdecydowali, że zorganizują kolejne.

Pierwsze, październikowe 
spotkanie przy igle i nitce oka-
zało się strzałem w dziesiątkę. 
Seniorki z  Zespołu Aktyw-
nych Seniorów w  Kobylnicy, 
poprowadziły inauguracyjne 
zajęcia w  serdecznej i  miłej 
atmosferze. Zaprezentowały 
młodszym uczestnikom tra-
dycyjne techniki krawieckie, 
a ci z uwagą chłonęli wiedzę.

- Wydarzenie to pokazało, 
że jest w naszej gminie miej-
sce i potrzeba, aby tego typu 
inicjatywy organizować. Połą-
czyliśmy integracją społeczną 
z aktywizacją seniorów i ludzi 
młodych, także dzieci. Wspól-
nie z  Zespołem Aktywnych 
Seniorów serdecznie zapra-
szam na drugie spotkanie kra-
wieckie. Będziemy czekać na 

wszystkich, małych i  dużych 
- mówi Sylwia Razuwajew-Mą-
dry, dyrektor GCKiP.

- Fantastyczne wydarzenie, 
bardzo dobry pomysł. Wspól-
nie z córką wzięłyśmy udział 
i czekamy na kolejne warszta-
ty - dodaje Alicja Lange, sołtys 
Łosina.

W tym miesiącu spotkanie 
odbędzie się w  piątek, 15  li-
stopada, o  godz. 17 w  sie-
dzibie starego GOK-u przy 
ul. Głównej 1C w Kobylnicy. Na 
spotkanie obowiązuje wstęp 
wolny, więc udział w zajęciach 
można wpleść w ramach po-
południowego piątkowego 
spaceru. Wszystkie materiały 
i  narzędzia będą czekały na 
uczestników na miejscu. Nic 
tylko przyjść i szyć!

Wernisaż i reaktywacja Galerii w Widzinie
Do Galerii w Widzinie wracają wystawy! Już 6 listopada o godz. 17 odbędzie się 
w niej wernisaż wystawy malarstwa Mieczysława Bednarskiego.

Urodzony w  Słupsku 
Mieczysław Bednarski jest 
uczestnikiem wielu plenerów 
ogólnopolskich i międzynaro-
dowych. Jego obrazy gościły 
na niezliczonej ilości wystaw 
zbiorowych i indywidualnych 
w Polsce i za granicą. To czło-
wiek pogodny i życzliwy, który 
uważa, że przez obrazy przeka-
zuje piękno świata.

- Każdy artysta ma do 
opowiedzenia jakąś historię, 
chce przekazać swoje myśli 
i uczucia. Chce zainteresować 
i zadziwić obserwatora. Dlate-
go malujemy obrazy światłem 
i miłością - mówi Bednarski.

Jest członkiem Klubu Plasty-
ka im. Stefana Morawskiego 
i  Stowarzyszenia Artfriends 
ze Słupska oraz Zespołu Pracy 
Twórczej Plastyki w Koszalinie. 

Jego obrazy są kolorystycznie 
zróżnicowane, o pełnej palecie 
barw, zawsze przekazujące 
piękno otaczającego nas świa-
ta - dokładnie tak, jak mówi.

Zainteresowani pracami ar-
tysty będą mogli je zobaczyć 
już 6 listopada w Galerii w Wi-

dzinie (w  budynku świetlicy 
wiejskiej przy ul. Głównej 26). 
To właśnie tam o  godz. 17 
odbędzie się wernisaż wysta-
wy malarstwa Mieczysława 
Bednarskiego, która będzie 
otwarta do 27 listopada. Wstęp 
wolny.
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Handpanowy koncert w Kobylnicy
22 listopada o godzinie 19.00 w Sali teatralnej Gminnego Centrum Kultury i Promocji w Kobylnicy odbędzie 
się koncert handpanowy w wykonaniu Tomasza Torresa, współzałożyciela zespołu Afromental oraz stałego 
muzyka w zespołach Urszuli Dudziak i Sławka Uniatowskiego.

Tomek Torres to handpa-
nista i  kompozytor znany 
z wirtuozeryjnego podejścia 
do gry na handpanie. Jego 
muzyka charakteryzuje się 
głębokim emocjonalnym 
wyrazem i unikalnym stylem, 
który łączy elementy muzyki 
etnicznej, ambientu oraz 
improwizacji. Jest aktywnym 

artystą na scenie handpano-
wej od wielu lat.

Gra na handpanie polega na 
delikatnym uderzaniu palcami 
w płytki dźwiękowe, co powo-
duje wibracje i  wydobywa 
piękne dźwięki. Zazwyczaj każ-
da płyta dźwiękowa na hand-
panie reprezentuje określoną 
nutę lub zestaw dźwięków, 

tworząc harmoniczne i melo-
dyjne możliwości muzyczne. 
W zależności od techniki mu-
zyka, handpan może wydawać 
zarówno spokojne, relaksujące 
dźwięki, jak i  dynamiczne, 
rytmiczne rytmy. Taka jest też 
muzyka Tomka Torresa, który 
w tym roku wydał swój solowy 
album „Handpan Meditations”.

Koncert artysty odbędzie 
się w  piątek, 22 listopada, 
o  godz. 19 w  Sali teatralnej 
Gminnego Centrum Kultury 
i  Promocji w  Kobylnicy. Bi-
lety w  cenie 50  zł dostępne 
są w  sekretariacie GCKiP 
przy ul.  Wodnej 20/4 lub 
za pośrednictwem portalu 
kupbilecik.pl.

Mamy mural w Kobylnicy!
Na ścianie siedziby dawnego GOKu przy ul. Głównej 1C powstał mural - efekt warsztatów street art z Jankiem Grocholskim, które 
prowadziło Gminne Centrum Kultury i Promocji w Kobylnicy.

Zajęcia odbywały się na 
przełomie lipca i  września 
na terenie całej gminy. Brały 
w nich udział zarówno dzieci, 
jak i młodzież, która podczas 
warsztatów zapoznawała 
się z  nurtem street art, jego 
najważniejszymi przedstawi-
cielami oraz dziełami. Przede 
wszystkim jednak tworzyli 
własne prace pod okiem Jan-
ka Grocholskiego. Podsumo-

waniem kilku tygodni zajęć 
było namalowanie wspólnymi 
siłami muralu w  Kobylnicy, 
który to ujrzał światło dzienne 
w pierwszy weekend paździer-
nika. Prace nad nim zajęły ar-
tyście oraz jego pomocnikom 
około trzech dni. Efekt robi 
wrażenie, a dzieło można zo-
baczyć na ścianie dawnego 
GOKu przy ul. Głównej 1C 
w Kobylnicy.
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HOROSKOP
NA LISTOPAD Przygotowała Tarocistka Anitar, tel. 507 642 011

BARAN | 21.03-20.04
Prognoza Tarota:/Królowa Buław/9 Buław/I-Mag/
W listopadzie ujawni się twój zmysł praktyczny w sferze 

biznesowej. Sukcesy mogą odnieść Barany, które mają 
do czynienia z modą, aranżacją wnętrz czy artykułami luk-

susowymi. Będzie to także sukces finansowy. W codziennej pracy 
okoliczności będą ci sprzyjać, ale musisz wykazać się wyjątkową dy-
plomacją, gdyż twój sukces w dużej mierze zależy od porozumienia 
z innymi. W finansach może być to bardzo dobry czas, jeśli będziesz 
wykorzystywać nadarzające się okazje. Trzymaj się konkretów i nie 
ulegnij iluzji. W domu uważaj, co robisz, aby nie wprowadzić napiętej 
atmosfery, którą później trzeba będzie łagodzić. W sferze uczuciowej 
nastąpi szczęśliwy czas. Darząc swoją drugą połówkę miłością, zrozu-
mieniem i zaufaniem na pewno poczujesz to samo.
Rada: Nie wracaj do przeszłości.

BYK | 21.04-21.05

Prognoza Tarota:/4 Buław/4 Denarów/XXI-Świat/

W listopadzie bądź bardziej ostrożny niż zwykle. Staraj 

się zachować spokój nawet w stresujących sytuacjach, 

aby nie powiedzieć o jedno słowo za dużo, które może wpakować 

cię w niepotrzebne kłopoty. W pracy doceniony zostanie twój profe-

sjonalizm i sumienność w realizacji twoich zadań. Dzięki temu masz 

możliwość rozwinięcia skrzydeł. Do zadań podchodź elastycznie i reali-

zuj je plany krok po kroku. W sferze finansowej druga połowa listopada 

będzie korzystniejsza, ponieważ pojawi się wiele sprzyjających sytuacji 

do pomnażania gotówki. Nie trzymaj się starych schematów. W domu 

skup się na porządkowaniu zaległości i układaniu pozytywnych relacji 

z rodziną. W miłości na horyzoncie pojawi się światełko, nie zgub go.

Rada: Los wymaga od ciebie głębokiej wiary w siebie.

RAK | 22.06-22.07
Prognoza Tarota:/Paź Denarów/9 Kielichów/XIX-Słoń-
ce/

W tym miesiącu bez większego trudu wykonasz wszystko, 
czego się podjąłeś. Niewykluczona nagroda, która cię bardzo 

ucieszy. Pozwól sobie zatem na odrobinę szaleństwa. W pracy miej 
więcej luzu, a zobaczysz, że możesz w tym znaleźć korzyść dla siebie. 
Przyjazna i harmonijna atmosfera wśród współpracowników sprzyjać 
będzie skuteczniej realizacji zadań. W sferze finansowej będzie dobry 
czas na realizację twoich celów. Idź własną stabilną drogą, nie ulegaj 
jakiemukolwiek przymusowi. Choć w domu nie wszystko układa się 
zgodnie z twoją wolą, to jednak uda ci się zapanować nad sytuacją 
i wprowadzić ład i harmonię. W sferze uczuciowej nastąpi piękny czas 
przepełniony miłością, wzajemnym wsparciem i zrozumieniem.
Rada: Pamiętaj, że masz prawo być szczęśliwą osobą.

PANNA | 24.08-23.09
Prognoza Tarota:/Paź Kielichów/0-Głupiec/Król Mieczy/
W tym miesiącu charakteryzować cię będzie entuzjazm 

i niespożyta energia. Jeśli nawet wydarzą się jakieś drob-
ne problemym, to nie będą one w stanie popsuć twojego 

dobrego humoru. Listopad sprzyjać ci będzie pod każdym wzglę-
dem. Większość tego, co teraz rozpoczniesz zakończysz z sukcesem. 
Główne przeszkody będą przechodziły gdzieś bokiem. Dzięki realizacji 
podjętych projektów z pozytywnym wynikiem, zdobędziesz uznanie 
otoczenia, a twój autorytet znacznie wzrośnie. W sferze finansowej in-
tuicja podpowie ci, którą drogę wybrać, aby osiągnąć najkorzystniejsze 
rezultaty. W domu stare sprawy zostaną ogarnięte. Wiadomość, którą 
otrzymasz, przyniesie domownikom wiele radości, W sferze uczucio-
wej czeka cię pełnia szczęścia i harmonii.
Rada: Pamiętaj, że warto być wiernym.

SKORPION | 24.10-22.11
Prognoza Tarota:/2 Denarów/10 Kielichów/8 Buław/
W  pierwszych dwóch tygodnia listopada zachowaj 

ostrożność. Bądź dyskretny co do swoich zamierzeń, za-
równo zawodowych, jak i w życiu prywatnym. Pod koniec 

miesiąca czeka cię miła niespodzianka. W pracy ważna będzie teraz 
twoja samodzielność i konsekwentna realizacja celów. Szukaj nowych, 
bardziej innowacyjnych rozwiązań niż dotychczasowe. Dzięki swoim 
wysiłkom będziesz mógł spełnić swoje marzenie. W finansach począ-
tek miesiąca będzie nieco trudniejszy niż zwykle, jednak niedługo 
potem pojawi się nowa, bardziej wartościowa perspektywa. W domu, 
jeśli skupiasz się tylko na problemach, to nie dostrzegasz pozytywów. 
Pozwól sobie zobaczyć, że wcale nie jest tak źle. W miłości nastąpi 
dobry czas na zawieranie znajomości. Może wrócić jakaś niewyko-
rzystana szansa, której tym razem nie przegap!
Rada: Zawsze masz szansę na to, aby było lepiej.

KOZIOROŻEC | 22.12-20.01

Prognoza Tarota:/3 Buław/5 Buław/10 Buław/

Przed tobą czas na chwilę oddechu, relaksu i oderwanie 

się od trudnych spraw. Jeśli jesteś singlem, ośmiel sym-

patyczną osobę spod znaku Bliźniąt, zrób pierwszy krok i przejmij 

inicjatywę. Otworzy się przestrzeń na bliskie relacje i ciepłe uczucia, 

więc pozwól sobie w nią swobodnie wejść. W pracy sprawy zaczynają 

nabierać nowego kształtu, co da ci ciekawą perspektywę. Wykorzystaj 

pomysły i kontakty, oprzyj się na osobach, które wcześniej zdobyły 

twoje zaufanie. W sferze finansowej masz dobrą intuicję, więc kieruj 

się nią, aby uniknąć niepotrzebnych problemów. W domu zachowaj 

cierpliwość - z biegiem czasu sprawy wrócą do normy.

Rada: Twoja siła jest w twoim umyśle.

RYBY | 19.02-20.03
Prognoza Tarota:/8 Denarów/As Kielichów/As Denarów/
Listopad to świetny miesiąc na regenerację całego orga-
nizmu. Zmierz się ze swoimi słabościami, a odkryjesz, że 

jeśli zechcesz, możesz naprawdę wszystko. Bądź wytrwały, 
nie poddaj się, a efekty mile cię zaskoczą. Możesz otrzymywać ciekawą 
propozycję od zaprzyjaźnionego Koziorożca. Nie wahaj się jej przyjąć! 
W pracy otworzą się przed tobą nowe możliwości, więc odważnie 
korzystaj z każdej nadarzającej się okazji. Nie musisz martwić się 
o powodzenie twoich projektów. Dobra współpraca z osobami z firmy, 
a także z obcokrajowcami, pozwoli zakończyć zadania z sukcesem za-
wodowym i finansowym. W finansach pojawią się nowe pomysły, które 
pozytywnie mogą zaprocentować w niedalekiej przyszłości. W domu 
będzie dobry czas na rozwiązanie najważniejszych dylematów. Bę-
dziesz panować nad sytuacją. W związku uczuciowym uzyskujesz to, 
czego pragniesz. Przypadkowe sytuacje naprowadzą cię na właściwą 
drogę. Nie opieraj się!
Rada: Pamiętaj, masz w sobie wszystko, czego potrzebujesz.

BLIŹNIĘTA | 22.05-21.06
Prognoza Tarota:/Rycerz Kielichów/III-Cesarzowa/
VII-Rydwan/

Działania, które rozpoczniesz na początku listopada, 
zakończą się sukcesem. Twój upór i  wytrwałość pozwolą 

zdobyć szacunek i uznanie innych, a pod koniec miesiąca czeka cię 
miła niespodzianka! Praca przyniesie ci wiele satysfakcji. W finansach 
polegaj na intuicji - los ci sprzyja. Towarzyszy ci szczęście do pieniędzy, 
ale pomocne będzie też konsekwentne działanie. W domu jest kilka 
spraw, którymi należy się zająć. Uda ci się znaleźć właściwe rozwią-
zania konfliktów lub nieporozumień rodzinnych. W sferze uczuciowej 
istotne jest tu i teraz, to dobry czas, ale niczego nie przyspieszaj. Naj-
lepsza jest metoda drobnych kroczków. Staraj się ten czas spędzić 
w jak najprzyjemniejszy sposób.
Rada: Pamiętaj o poczuciu humoru.

LEW | 23.07-23.08

Prognoza Tarota:/Rycerz Buław/5 Denarów/9 Mieczy/

Plany podjęte w przeszłości mają szansę nabrać w listo-

padzie konkretnych kształtów. W pracy masz odpowiedni 

czas do zarządzania swoją przestrzenią. Zdecyduj się, co chcesz 

osiągnąć i bądź konsekwentny w swoich działaniach. Los obdarzy 

cię energią potrzebną do zmian i dalszego rozwoju. Będziesz mieć 

wpływ na innych, więc nie musisz poddawać się presji. W sprawach 

finansowych kieruj się przede wszystkim rozsądkiem. Unikaj impul-

sywnych decyzji. W domu będzie dobry czas na załatwianie wszelkich 

spraw i potrzebnych rzeczy. W uczuciach zapowiada się niezwykle 

ciekawy okres - nie będziesz się nudzić!

Rada: Celebruj swoją miłość z partnerem/partnerką!

WAGA | 24.09-23.10
Prognoza Tarota:/2 Mieczy/7 Buław/XVI -Wieża/
W tym miesiącu masz szansę zrealizowania najskrytszych 
marzeń. Pomysły, które przyjdą ci teraz do głowy, mogą 

być przełomowe. Zwróć przy tym szczególną uwagę na 
Byka. Może okazać się bardzo pomocy w realizacji twoich pomysłów. 
W pracy analizuj wszystkie informacje przed podjęciem kluczowych 
decyzji, aby uniknąć niezamierzonych błędów. Spokój, profesjonalizm 
i konsekwencja pozwolą pokonać pojawiające się przeszkody i z suk-
cesem zrealizować podjęte zadania. W sferze finansowej będzie dobry 
czas do finalizowania istotnych transakcji, o których będą do ciebie 
płynęły informacje z różnych źródeł. Czekaj na własny moment, aby 
je wykorzystać. W domu będą powtarzać się jakieś drobne sprawy, 
które dzięki tolerancji rozwiążesz - ku zadowoleniu domowników. 
W związku uczuciowym szukaj porozumienia, bo czeka na ciebie 
miła niespodzianka.
Rada: Wykorzystuj swój zmysł dyplomacji.

STRZELEC | 23.11-21.12
Prognoza Tarota:/7 Mieczy/7 Kielichów/XVII-Gwiazda/
Nie upieraj się przy swoich racjach, ponieważ ustępstwa-
mi i dyplomacją więcej zdziałasz. Teraz istotna będzie 

dobra współpraca, porozumienie i wsparcie w nowych 
projektach. Czas sprzyja kształtowaniu przyszłości zawodowej. Twoje 
możliwości i zdolności są istotnym oraz mocnym fundamentem. Pod-
czas realizacji nowego zadania skutecznie wykorzystasz swoje zasoby, 
co przyczyni się do pomyślnego zakończenia projektu. W finansach 
jest dobry moment na negocjacje i dopinanie ważnych spraw, ale 
niewłaściwy na branie kredytów lub pożyczek. Zachowaj ostrożność 
i wszelkie ważniejsze decyzje konsultuj z autorytetami, aby nie poddać 
się manipulacji osób o nieuczciwych zamiarach. W domu będzie się 
dużo działo, a sprawy z przeszłości wymuszą zajęcie się nimi - nie 
odkładaj niczego na później! W miłości to, co wydaje ci się byle jakie, 
wyjdzie na dobre. Zwróć uwagę na nieśmiałego Koziorożca, który nie 
ma odwagi ujawnić swoich uczuć wobec ciebie.
Rada: Miej serce również dla siebie.

WODNIK | 21.01-18.02
Prognoza Tarota:/XIV-Równowaga/4 Mieczy/Rycerz 
Denarów/
Jeżeli masz jakieś oszczędności, to w tym miesiącu możesz 

je właściwie zainwestować. Być może pojawi się szansa na 
kupno mieszkania lub samochodu. Pod koniec miesiąca mo-

żesz usłyszeć niezwykle miłe wyznanie. W listopadzie los obdarzy cię 
dużą porcją energii twórczej. To, co masz w wyobraźni, musisz wcielić 
w życie i nadać jakąś konkretną formę. Przetwarzanie myśli na konkrety 
uaktywni twoją siłę twórczą. Nie obawiaj się bardziej przestrzennych 
działań. W sferze finansowej masz tendencje do działalności charyta-
tywnej, lecz postaraj się nie przekraczać granic bezpieczeństwa. W domu 
wróci jakaś ważna sprawa z przeszłości, którą natychmiast należy się 
zająć. Możesz liczyć na wsparcie rodziny. Jakiś nowy zakup lub działania 
upiększające spowodują przypływ sił i znaczną poprawę samopoczucia 
domowników. W związku uczuciowym będzie dobry czas na budowanie 
bliskości. Pozwól sobie na przyjemne chwile we dwoje. Uczuć naładują 
cię energią - pozwól sobie być szczęśliwym.
Rada: Szczęściu warto pomóc.




